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Októberre
emlékezünk
MB Nagy Októberi Szo- cialista Forradalom évfordulója már 61. esztendeje az egész haladó világnak nagy ünnepe. Oroszország népeinek világtörténelmi jelentőségű győzelme igazolta, hogy a marxizmus—leninizmus tanításai a társadalmi volóság- ban gyökereznek és gyakorlattá alakíthatók.Az Októberi Forradalom győzelme a monopol kapitalizmus körülményei között folyó éles osztályharc szükségszerű következménye volt. A régi társadalmi rend elleni harcot a munkásosztály és annak forradalmi pártja vezette, vitte győzelemre, amelynek következtében létrejött a világ első szocialista állama, a Szovjetunió. A Nagy Októberi Szocialista Forradalom megnyitotta a világ- történelem új korszakát, világméretekben is a kapitalizmusból a szocializmusba való átmenet kezdetét jelentette.Döntő fordulópont volt ez a szocializmus elméletének fejlődésében is. A gyakorlatban igazolta a lenini tételt: az imperializmus viszonyai között lehetséges egy országban is győzelemre vezetni a munkásosztályt. szovjet nép felépítet- ** te és megvédte országát, mely az elmúlt i- dőkben a szocializmus erőinek és valamennyi forradalmi haladó mozgalomnak a támaszává, bázisává vált és meghatározó szerepet tölt be az egész világon, a forradalmi folyamat további kibontakozásához szükséges nemzetközi feltételek megteremtésében, a béke védelmében.Az oroszországi forradalom felbecsülhetetlen befolyást gyakorol a világ forradalmi erőinek harcára, saját tapasztalataival és hagyományaival gazdagította azt.Büszkék vagyunk arra, hogy hazánk fiainak tízezrei is ott álltak a forradalom bölcsőjénél, részt vettek védelmében, diadalra juttatásában, hogy 1919-ben Magyarországon is győzött a proletárforradalom, és a- mikor a reakció vérbefoj- totta, az ellenforradalom 25 éves rabsága alatt, a kommunisták tartották ébren a harci elszántságot.
MB mikor 1945-ben a hős szovjet katonák kiűzték hazánkból a hitleri fasisztákat, megnyílt az út a demokratikus kibontakozás, a munkásosztály győzelme felé. Ezekkel a lehetőségekkel élt a magyar nép, s lerakta a szocializmus alapjait és szorgosan munkálkodik nemzeti célunk, a fejlett szocialista társadalom felépítésén.BARCSA ZSIGMOND

Az érdekek találkozása

Az osztályozási meddő
sorsáról és másról

Az utóbbi években országos gondként jelentkezik a munkaerőhiány. Különösen azok a vállalatok küszködnek létszámhiánnyal, ahol dolgozóik a szabadban végzik munkájukat. Dolgoznak télben, csőben és szélben, mert a feladatokat ekkor is végezni kell. A problémák enyhítésének egyetlen módja, hogy — a lehetőségekhez képest — kedvező munkarendet alakítanak ki, fokozzák az anyagi megbecsülést és biztosítják az optimális szociális körülményeket a munkaadók.A Kísérleti kutatási és automatizálási üzem per- kolációs területein az időjárás viszontagságainak kitéve, folyamatos, háromműszakos munkarendben végzik munkájukat a per- kolációs-tér kezelők. Az üzem 1963-ban üzemi méretű kísérletként kezdte a perkolációs-tér kiképzést az ÉDÜ területén. Az e- redmények hatására mind jobban terebélyesedett a perkoláció területe és 1967 elején már két perkolációs téren végezték a munkát. Az üzemi kísérletek sikere alapján bebizonyosodott, hogy a perkoláció üzemi méretekben alkalmas az alacsony urántartalmú ércek —■ osztályozási meddő — gazdaságos feldolgozására. Ekkor a perkoláció üzemeltetését arra az időszakra tervezték, amikor azt az időjárás lehetővé teszi.
Képgazdasági
és vállalati érdekGyakorlatilag a télj ü- zemeléssel nem számoltak. A kezdeti elképzelésben az szerepelt, hogy télen végzik majd a karbantartást, víztelenítést és minden mozdítható berendezést leszerelnek. Terv szerint, minden év március elején lehetett volna az üzemeltetést újra indítani.Az 1966-os télen e terv szerint dolgoztak. Az ü- zemvezetés számára azonban problémát jelentett —* komoly gazdasági megfontolás alapján — a közel negyed évnyi kiesés. Felvetődött, hogyan lehetne ezt a kiesést kiküszöbölni és a fémtermelést folyamatosan biztosítani? Azt tudták, a téli üzemelés mindenképpen anyagi kárral jár. Számolni kell a berendezések — tolózárak, szelepek, szivattyúk — szétfagyásával és az ebből eredő üzemzavarokkal.Kérdés, hogy az így keletkező veszteség arányban áll-e a nyereséggel. Az ü- zem számítások és mérle

gelések alapján kimutatta : a pár ezerforintos fagykárral szemben milliós nagyságrendű eredményt érhet el. A folyamatos per- kolációval jelentősen növelhető a kinyerhető fém mennyisége. így 1967-től megfelelő téliesítési előkészületek mellett kezdték folyamatosan üzemeltetni a perkolációt. Az évek során a perkoláció az ÉDÜ területén kinőtte önmagát, újabb tereket itt már hely hiányában nem lehetett biztosítani, így a későbbiekben a volt I. sz. bányaüzemtől nyugatra alakítottak ki hasonló területet.
Törődés a munkásokkalEddig a perkolációról, mint népgazdasági, vállalati és üzemi érdekről szóltunk. A folyamatos munkarend alakításánál azonban már emberi érdekeket is figyelembe kellett venni, hiszen az itt dolgozóknak nincs vasárnapja, sem ünnepnapja. A feladatokat teljesíteni kell akkor is, ha fúj a szél, vagy havasik.A műszaki megoldásokkal párhuzamosan vetődött fel a perkolációs technológiát kiszolgáló munkáskollektíva kialakításának feladata. Az első években a viszonylag kis létszámú munkásgárda szervezése nem járt különösebb gonddal. Ahogy azonban országosan jelentkezett a folyamatos munkarendben dolgozó munkahelyeken a munkaerők hiánya, úgy itt is jelentkeztek e gondok. Rendkívüli intézkedéseket kellett tennie az üzemnek, A vállalatnál talán elsőként vezették be a műszakpótlékot és kedvező munkarendet alakítottak ki, amelv több pihenőidőt biztosít. Azt már említeni' sem kellene, mert olyan természetes, hogv megteremtették a lehető legjobb' szociális körülményeket.. Gondoskodtak az időjárásnak megfelelő öltözetről és a védőitalról (meleg tea);. Az üzemi kezdeményezések, majd az ezt követő-'

állami rendelkezések — melyek elsősorban a többműszakban foglalkoztatottak érdekében történtek — eredménnyel jártak. Ez nem jelenti azt, hogy itt nincsenek munkaerőgondok. Különösen a fiatalok jelentkezési aránya elgondolkoztató. Távlatokban számolni kell azzal, hogy a segédmunkáshiány nagyobb problémát fog jelenteni, s ezért a perkolációs technológiát olyan i- rányban kell továbbfejleszteni, hogy a létszámigény a jelenleginél is kisebb legyen.A múlt év végén ezért egy olyan újítást kezdtek bevezetni, amely áttekinthetőbbé teszi az üzemvitelt. A kezelő személy számára viszont megsokszorozódik az ellenőrizhető terület nagysága. Ez a megoldás számukra olyan kedvező munkafeltételeket biztosít, amely mellett a korábbi időszaknál lényegesen nyugodtabb körülmények között dolgozhatnak. Az ilyen sikeres műszaki megoldás egyaránt kedvező az üzemnek és a dolgozóknak. Másodsorban említjük, hogy az újítás több százezer forint megtakarítást eredményez. A különböző technológiai módosításokkal eljutott az tízem odáig, hogy az I. sz. bányaüzem perkolációs térségében nem kell a kezelőknek rettegniük a terek omlásától.
Kedvező tapasztalatokA tapasztalatok, amelyeket az üzem az elmúlt 12 év alatt szerzett, nagyon kedvezőek. Reményt adnak arra, hogy jelenleg kimunkálás alatt álló és 1980- ban üzembehelyezendő perkoláció III. ütemével kapcsolatosan az üzemre háruló termelési feladatokat eredményesen tudják megoldani.A félreértések elkerülése végett a Kísérleti kutatási és automatizálási üzem perkolációs területein semmivel sincsenek égetőbb munkaerőgondok, mint más, hasonló munkahelyeken. írásunk célja nem az volt, hogy munkáskezeket toborozzunk az üzem e területén jelentkező valós gondjaik enyhítésére. E sorokat azért írtuk, mert szerettük volna érzékeltetni, miként kapcsolódnak az érdekek és a feladatok.Veress Tamás
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Műszaki
alkotó
műhelyA napokban tartotta a II. sz. bányaüzem műszaki tanácsa októberi értekezletét a nagyátmérőjű fúrólyukas betörés robbantási eredményeiről.Az üzemben az elmúlt évek során sok műszaki fejlesztés, új technológia bevezetése köszönhette születését vagy üzemszerű alkalmazását ennek a műszaki alkotóműhelynek.Harsai Ernő és Rántás József a fenti témájú kísérlet eredményeiről és termelési gazdasági hátteréről adott részletes elemzést az üzem műszaki vezetőinek. Ez a kísérlet csak útkeresés volt, de abban a szakemberek megegyeztek, hogy jelentős gazdasági haszonnal jár vágat- és feltöréshajtásnál a nagyátmérőjű fúrólyukas betörés alkalmazása. Csökkenti a felhasználandó normálfúrólyukak számát és közel 100 százalékra növeli a robbantási hatásfokot. Ezzel szemben jelentkezik a nagyátmérőjű fúrólyuk lefúrásá- hoz szükséges gépanyag és bérköltség.A tanácskozás befejezésekor dr. Tisza István főmérnök összefoglalójában az elemzésben adott javaslatokon túl meghatározta az elkövetkezendő feladatokat. Könnyen mozgatható, olyan fúróberendezést kell keresni, amely vezérléssel (a pontos iránytartás miatt) egy műszak alatt, kis járulékos költséggel, nagy teljesítményre képes. Vagy az alkalmazott kézi fúrógépekhez nagy átmérőjű bővítőket kell alkalmazni. Ez utóbbi megoldásához nagyobb teljesítményű vagy speciális gépre van szükség, s így a csapat saját maga fogásonként tudná az előfúrást elvégezni. Ezzel kiküszöbölne sok járulékos költséget, s gazdaságosabbá tenné az új technológia használatát.KUKÁI ANDRÁS

Viszont látogatás Rudabányáról

Hasznos kapcsolat
Ez év májusában Ruda- bányára utazott a III. sz. bányaüzem 37-es csapatának kollektívája, hogy egy ottani fejtési brigáddal kapcsolatot teremtsenek. Az akkori találkozás tényleges kapcsolatfelvételt e- redményezett, hiszen most októberben sor került a rudabányaiak viszontláto- gatására is.— Éppen kommunista műszak volt a III. sz. bányaüzemben, amikor a ru- dabányai 48-as fejtési csapat tagjait kalauzolhattuk a mi bányánkban —mondja Ruszkai Kálmán csapatvezető.— Bemutattuk a mélyszinti művelésű munkahe-

A kompresszorral megindított kútbói először iszapos víz tör ki.Tér István felvétele
Megfelelő takarékossági tormák

Korszerű ügyfélszolgálat
Kútjavítás
Szigetváron

Bizonyára sokan jártak már 
a szigetvári fürdőben, gyógyu
lást keresve izületi bántal- 
maikra, egyéb panaszaikra. A 
Szigetvár—3 jelű fúrást 1966- 
ban a MÉV Kutató-mélyfúró 
üzeme készítette. Azóta elké
szült a második, jelenleg - 
széleskörű geológiai, hidrogeo
lógiai, geofizikai vizsgálatok 
után tervezés alatt áll a har
madik. A vizet a fürdőn kí
vül egy új lakótelep fűtésére 
és használati melegvíz ellátá
sára, a zöldségprogramon be
lül a Zrínyi Tsz melegágyai
nak fűtésére használják fel. 
Az országos fejlesztési prog
ram egyik kísérleti állomása 
Szigetvár. A megnövekedett 
melegvízigény teszi szükséges
sé új kút mélyítését is.

Időközben azonban az első 
kút is javításra szorult. A 760 
-800 méter mélység között le
vő krétakorú mészkő repedé
sein keresztül áramlik a víz 
a kútba és tör a felszínre kö
zel 2 atmoszféra nyomással, 
62 Celsius fokos hőmérséklet
tel. A magas oldottanyag-tar- 
talom egy része kiválik és a 
repedéseket elzárja. Ezért a 
Kutató-mélyfúró üzem szak
emberei a fúrások cementezé- 
séhez használatos aggregátor
ral mintegy 12 köbméter 20 
százalékos sósavat nyomtak le 
a lyukon keresztül a kőzetbe. 
A nagymennyiségű sav a 
mészkőben erőteljes oldó ha
tást eredményez. Néhány órás 
várakozás után a kompresz- 
szorozásal újraindított kútbói 
óriási gáznyomással hatalmas 
mennyiségű fellazított szeny- 
nyeződés tört a felszínre. A 
mintegy 2100 liter/perc hoza
mú kút vize hamarosan ki
tisztult, s ma újra a lakosság 
és a felhasználó üzemek ren
delkezésére áll.

KOCH LASZI.O

lyeinket, azokat a gépeket, eszközöket, amelyekkel dolgozunk. Vendégeink elismeréssel szóltak a bánya biztonsági helyzetéről, a jól szervezett munkavégzésről, teljesítményeinkről és különösen az előtoló berendezésről. Nagy érdeklődéssel hallgatták azt a tájékoztatót, amit Németh Lajos főmérnök tartott számukra.— Az ilyen jellegű cserelátogatást és kapcsolatot mindenképpen hasznosnak ítélhetjük, hiszen összehasonlíthatjuk saját helyzetünket, munkakörülményeinket másokéval, új ismereteket, tapasztalatokat szerezhetünk, melyek közül

1924-ben Milánóban határozták cl a világ takarékpénztárai, hogy október 31-én évről évre megrendezik a világtakarékosság napját. A milánói értekezleten hazánk is képviseltette magát, de csak az u- tóbbi években sikerült a takarékosság jelentőségének megfelelő ünnepségeket szervezni.Hazánkban az Országos Takarékpénztár, a takarék- szövetkezetek, valamint a postahivatalok gyűjtik a lakosság megtakarított pénzeit. Ezek közül kétségkívül az OTP a legjelentősebb, amely a lakosság és a tanácsok bankja. Forgalmának jellemző adatai: a múlt év hasonló időszakában a lakossági megtakarítások összege 100 milliárd forintot tett ki, most pedig elérte a 120 milliárd forintot. Tavaly az előző évhez viszonyított növekedés 11 milliárd forint volt, az idén a múlt év októberéhez viszonyítva közel 17 milliárd forint. Tavaly 5,8 millió takarékbetétkönyv volt forgalomban, jelenleg 6,1 millió darab. Mindezek bizonyítják, hogy jóval többen takarékoskodnak,

nem egyet további munkánkban is hasznosíthatunk. Konkrét példa erre, hogy a rudabányaiaknak rövidesen egy előtolót küldünk az ottani viszonyok közötti kipróbálás céljából.— A szakmai vonatkozású tapasztalatszerzés mellett egy-egy ilyen látogatás kirándulás is számunkra. Az eddigiekhez hasonlóan a jövőben is saját gépkocsival igyekszünk lebonyolítani az utazást, s közben megismerjük országunk szebbnél-szebb tájait is — mondta befejezésül Ruszkai Kálmán, a 37-es fejtési csapat vezetője.Herendi István

mint tavaly. Egyre jobban terjed a takarékosság gondolata.Az OTP igyekszik népszerűsíteni a takarékosság gondolatát. Korszerűsíti az ügyfélszolgálatot, megfelelő takarékossági formákat dolgoz ki. Kedvezőbbek lettek a nyereménybetétkönyv sorsolási feltételei, a közelmúltban vezették be a takaréklevelet, amely magasabb kamatot biztosít stb. Az üzemi KST-k is részt vállalnak a betét- gyűjtésben, taglétszámuk meghaladja az 1 millió főt. (Vállalatunknál a KST-ta- gok száma 2269 fő.)Jelenleg 370 ezer ifjúsági takarékbetétet tartanak nyilván, 2,8 milliárd forint betétállománnyal. Ez nagyon kevés. Különösen a fiataloknál fontos, hogy az elhatározott életcél megvalósításához rendszeresen takarékoskodjanak. A világtakarékossági nap alkalmából is hívjuk fel a figyelmüket erre.A takarékbetétek jelentős részét az OTP hitel formájában visszaadja a lakosságnak.JUHÁSZ KÁROLY

Kiemelkedő

Új módszer,
ragyogó
teljesítmény

A KPV—1-es feltöréshajtó padozat a IV. sz. bányaüzembe kerülése óta a 71-es csapat munkagépe. A berendezés különleges feladatok megoldására került az üzembe. Az új gépi berendezés gazdaságos kihasználásához szakképzett, munkájukat szerető kollektívát igényel. Az eddigi számszerű adatok azt bizonyítják, hogy a 71-es csapat megfelel ennek a követelménynek.Üzemünkben közel 400 méter függőleges feltörést hajtottak a padozattal, ebből nemzetközileg is egyedülálló az egy indítóállomásról kihajtott 223 méteres feltörés.1978 májusától a III. sz. bányaüzem keleti tárójának légfeltörését bővítik. Ez a bővítés két szakaszban történik, az első lépcsőben 4 négyzetméteres szelvényben lyukasztanak, majd felülről lefelé haladva bővítik 13,8 négyzetméteres szelvényre. A felül-
Vita a szakszervezeti 
bizalmiak jog- és hatáskörérőlA bizalmiak jog- és hatásköréről folyó kötetlen beszélgetésen 25 bizalmi — több mint ötszáz társuk képviseletében — vett részt, melyet a vállalati szakszervezeti bizottság szervezett 1978. október 5- én a Központ tanácstermében.A bizalmiak jog- és hatáskörének bővítéséről szóló 1976-os határozat lehetőséget ad arra, hogy a bizalmiak a dolgozók élet- és munkakörülményeit é- rintő kérdésekben a döntések előkészítésében és meghozatalában mind aktívabban vegyenek részt.Mennyire élnek megnövekedett jog- és hatáskörükkel? Hogyan tudják mindezt érvényesíteni napi munkájukban? Ezekkel a kérdésekkel nyitotta meg Rácz Gyula vszb-titkár a beszélgetést, melyet élénk véleménycsere követett. A megnövekedett jog- és hatáskörök közül az új az egyetértési jog és annak érvényesítése foglalkoztatta leginkább a bizalmiakat.Előfordul még, hogy a gazdasági vezető „elfelejti” kikérni a bizalmiak e- gyetértését a bérfejlesztésnél, vagy a kitüntetések odaítélésénél. Szó volt arról is, hogy az információs rendszer még mindig nem a legjobb. A vállalati szakszervezeti bizottság határozatai, annak ellenére, hogy minden üzemi szakszervezeti bizottság megkapja, nem mindig jutnak el a bizalmiakhoz, időnként pedig terjedel

redményekért

ről lefelé haladó munkavégzés új feladat elé állította a csapatot, melynek során új berendezéssel — melyet üzemünkben terveztek, s állítottak elő — kellett megismerkedniük, teljesen eltérő technológiát kellett alkalmazniuk.Az új technológiát a csapat rövid idő alatt elsajátította. és kiváló eredményeket ért el. Az eredményekben kiemelkedő szerepe volt Deák László csapatvezetőnek, aki ezért Bányász Dicsőség Érdemérem szovjet kitüntetésben részesült.A IV. sz, bányaüzem kollektívája nevében gratulálunk a 71-es csapatnak és Deák Lászlónak, s kívánunk az eddigiekhez hasonló munkasikereket.Tóth János

mes beszámolókat kapnak.A beszélgetés során a bizalmiak elmondták, hogy a dolgozók gyakran fordulnak hozzájuk problémáikkal. Nagy többségük időt, energiát áldozva i- gyekszik az új feladatokat elsajátítani. Érzik azt a kötelezettséget és felelősséget, amit a jogaikkal e- gyütt kaptak.Saját maguk fogalmazták meg, hogy mindennapi munkájuktól, felkészültségüktől és magatartásuktól függ, hogy e jogokat hogyan tudják érvényesíteni. „Bizalminak lenni nem mindig hálás feladat. Időnként vállalni kell a kellemetlenségeket is” — mondta az egyik tíz éve tevékenykedő bizalmi — és, aki ezt vállalja, annak tekintélye, megbecsülése a dolgozók és a gazdasági vezetők részéről egyaránt növekszik.További eredményes munkájukhoz elkerülhetetlen, hogy a döntések meghozatalához szükséges információk időben eljussanak a bizalmiakhoz, a bizalmiak pedig állandóan bővítsék ismereteiket minden olyan kérdésben, mély a dolgozókat érinti, hallassák szavukat és járjanak el a képviseletükben. A bizalmiak jogai tulajdonképpen a tagság jogai. A gazdasági vezetőknek pedig kötelessége e jogok tiszteletbentartása és az érvényesítéshez szükséges feltételek biztosítása. Csak így tudnak eleget tenni a határozatban foglaltaknak, Dr. Roisz Anűrásné
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És akkor jöttek 
a brigádok...
Fejlesztés

A gépkocsiszállítási ü- zemegység területén járva egyre több új létesítménynyel találkozhatunk. Miből és hogyan sikerült megoldani a fejlesztést? —• kérdezem Kovács Aladár üzemegységvezetőt.— Üzemegységünk tervbe vette egy fődarab-tároló, egy diagnosztikai műhely építését, illetve a műhely fűtésének a rekonstrukcióját. A munkára ötvenezer forintot hagytak jóvá, azonban szakipari munkát kapacitás hiányában nem tudtak biztosítani. Termelési tanácskozáson ismertettük a helyzetet és türelmet kértünk a megvalósításig. És akkor jöttek a szocialista brigádok, egymás után születtek a pótfelajánlások. A mintegy 250 négyzetméter alapterületű fődarab-tároló tervét az üzemegység műszaki dolgozói elkészítették, a brigádok pedig kivitelezték.— A Bikovzskij és a Kossuth gépkocsizó brigádok a terület rendezését és betonozását csinálták meg. A Bánki és MÁZ szerelő brigádok a vasszerkezetet készítették el és szerelték össze. Igazi szerkezeti lakatosoknak is becsületére válna az impozáns építmény. Természetesen dolgoztak rajta munkaidő alatt is, de sok száz óra társadalmi munka is van mögötte. A diagnosztikai műhely építésénél ugyancsak rengeteg földmunkát végeztek a brigádok. A Volga brigádnak már nem is tudtunk helyet adni.— Nagy gondot hárítottak el a futóműhely dolgozói, a VIII. pártkongresszus brigád tagjai, ök ugyanis elvállalták a fűtés rekonstrukcióját. Saját maguk réselték fel a betont, ásták ki a kondenzvíz-ve- zeték csatornáját. A csatornát kibetonozták, kerettel és aknafedővel látták el, valamint ők készítették el a fűtőtesteket is, bekötve a hálózatba. Mindezt olyan szakszerűen, mint a szakipariak, ök is dolgoztak munkaidőben a futójavítás elvégzése mellett, de társadalmi munkában is.— Hogyan értékeli, mint vezető, ezeket a munkákat, és jelentett-e ez a- nyagiakban megtakarítást?—• Egyet megállapíthatok már most, az év befejezése előtt, hogy a tulajdonosi szemlélet terén nagyot léptek előre a brigádok. A „második otthon” szeretete ennyire még sohasem mutatkozott meg és ez nagy szemléletváltozást jelent. Hogy mennyi megtakarítást hozott? Ezt ki lehetne számolni, hiszen a több száz óra társadalmi munka valódi értéket teremtett. Azonban ezeket a munkákat pénzzel mérni nagyon nehéz. Ugyanis hiába lett volna pénz a kivitelezésre, ha nincs rá kapacitás. A beruházást pedig, mint lehetőséget, csak így, saját erőből lehetett realizálni, s ez megfizethetetlen. Köszönet érte a brigádoknak.
Hegyi József

A 21-es csapat újra a régi

132,6
százalékkal 
első helyen
állnak

ügy gondolom, a IV. sz. bányaüzem 21-es csapatát, melyet Tancsa József vezetett, nem kell bemutatni. A beruházó vágatok hajtásában csúcseredmények és kiváló brigádélet jellemezte a csapatot évek óta. Az elmúlt időszak termelési megtorpanásáról tájékoztat Király Imre csapatvezető. ten maradtunk törzstagok:Rácz Imre, Papp Ferenc,— Nem úgy ment, ahogy Budafalvi Vince, Németh szerettük volna. Talán ért- Géza és én. Át kellett for- hető is, hogy nem maradt málnunk a csapatot, úgy nyomtalan a csapat át- érzem, sikerült úgy kiala-alakulása. Tancsa József ki tanunk, hogy a régi ke- T.

Egy kitüntetés nyomában

- A IV. sz. bányaüzem 1-es
csapata a Zalka Máté szocia
lista brigád 1977. Január óta 
a 2. számú tömbfejtésben és 
szintomiasztásos fejtésekben 
három műszakban 15 fővel 
dolgozik. Teljesítményüket
szinten tartják, a brigádra a- 
kár a gazdasági munkában, 
akár a társadalmi élet bár
mely területén lehet számíta
ni — tájékoztat Gothárd 
György, a in. körlet vezetője.
- Papa — így ismeri min

denki az üzemben Schmidt 
Józsefet, a csapat vezetőjét —, 
hegy érzi magát a fiatalok 
között?
- Sajnos, túl vagyok az ö- 

tödik x-en. A csapat átlag
életkor szempontjából ifjúsági 
brigád is lehetne. 1961 óta fej
tési csapaton dolgozom, 1965 
óta mint vájár. 1972 óta va
gyok csapatvezető.

— Ez idő alatt sok embert 
ismertem meg, fiatalokat és 
időseket egyaránt. Nálunk az 
életkor egyre inkább lé
nyegtelenné válik, inkább az 
akarat és a kollektív szellem 
a döntő. A fizikai igénybevé
telt össze sem lehet hasonlí
tani a 17 évvel ezelőtti pálya
kezdésemmel, akkor az i-es 
üzemben szinte hasonfekve 
cigereltük a biztosításhoz a 
fát, ma, nézze meg mekkora 
üregeket képezünk és nagyobb 
a biztonság. A csapatban sok

csapatvezető, Gödrei Ferenc, Bozó Ferenc, Abai Sándor szakvezetők kiváltak a csapatból, mindez két hónap alatt bonyolódott le. Szembe kellett néznünk a tényekkel az évek gyorsan mennek, ö-

a fiatal, úgy érzem, jó brigád
szellemet alakított ki a kol
lektíva. Én jól érzem magam 
a fiatalok között.

— Az elmúlt évi teljesítmé
nyük 116,8 százalék volt, ez 
különösen figyelemre méltó, 
hiszen ezt tömbfejtés és szint
omiasztásos fejtésekben érték 
el. Nem voltak gondjaik az 
új fejtési móddal?

— Ö, dehogynem, voltak zök
kenők, de rövid idő alatt el
sajátítottuk azokat a fogáso
kat, melyeket ez a technoló
gia megkíván. Az elmúlt hó
napban kiváló tonna/műszak 
teljesítményt értünk el a 
tömbfejtésben, a háromne
gyedévi teljesítményünk 114.1 
százalék. Sok új biztosítási el
járást, illetve a fizikai mun
kát könnyítő módszerek kísér
letezését végeztük, s alkalmaz
zuk is, ezt brigádszerződé
sünkben vállaltuk. 1963-tól ve
szek részt a szocialista bri
gádmozgalomban, s azóta min
den évben elnyertük a Szocia
lista brigád címet. 1975-ben a 
Vállalat kiváló brigádja címet 
is megkaptuk.

Schmidt József az idei bá
nyásznapon megkapta a Ki
váló bányász kitüntetést, ő 
szerényen nyilatkozik, a bri
gád tevékenységét emeli ki, a 
tömbfejtés hatékonyságát mél
tatja.

TOTH JANOS

Csöndör László felvételerékvógásba kerüljünk minőségi és mennyiségi szempontból egyaránt.A csapat elmúlt havi teljesítménye a 4/13-as vakakna rendező vágathajtásában 157,5 százalék. A NOSZF 61. évfordulója tiszteletére indított munkaversenyben a háromszakos csapatok között első helyen áll 132,6 százalékos műszakteljesítménnyel.
Műszaki
könyvnapok 78

Az MSZMP KB 1969- 
ben elfogadott tudomány- 
politikai irányelvei a tudo
mányos kutatás és a társa
dalmi gyakorlat, a tudomá
nyos kutatás és a termelés 
kapcsolatának megszilárdí
tását hangsúlyozza. Alap
vető követelmény, hogy az 
eddigieknél jobban, haté
konyabban közeledjék a 
tudomány a társadalmi 
gyakorlathoz, a természeti 
és műszaki tudományok 
pedig a népgazdasági igé
nyekhez.

Ezt a növekedést segítik 
a szakkönyvek, amit ma 
már nem csak a tanulás
ban, a tudományos kutató
munkában, hanem a min
dennapi életben egyre na
gyobb szerepet kapnak, 
vagy kellene hogy kapja
nak. A legújabb műszaki 
és tudományos könyveket 
láthattuk október 4—21-ig 
a Központ tanácstermében 
az ez évi műszaki könyv
napok megnyitóján.

A kiállítást dr. Molnár 
István, a Pollack Mihály 
Műszaki Főiskola könyv
tárigazgatója nyitotta meg.

„A könyv már régóta, de 
különösen századunkban 
egyre inkább nélkülözhe
tetlen eszköze, mondhat
nám mindennapi szerszá
ma, hűséges társa az em
bernek” — hallottuk a 
megnyitóban és a példák 
sokasága bizonyította mi 
mindent jelent a könyv a 
vegyésznek, a statikusnak, 
a közgazdásznak, a szak
munkásnak, a technikus
nak, a barkácsoló ember
nek stb. mindennapi mun
kájában. Az évről évre 
megrendezett műszaki 
könyvnapok iránt az ér
deklődés egyre nő. Ezt bi
zonyította az is, hogy a 
kiállítás látogatói a hely
színen igen sok könyvet 
vásároltak.

Dr. Roisz Andrásné

A munka nehezebb volt, de...

Szakembereink
külföldön

A Magyar Népköztársaság a lehetőségekhez képest igen sokoldalúan segíti a fejlődő országokat. A magyar—algériai egyezmény is sokrétű, része a tudományos-technikai e- gyüttműködés. Ez általában úgy valósul meg, hogy magyar szakemberek dolgoznak Algériában, míg Magyarországon történik az algériai szakemberek képzése. Ezen államközi egyezmény gyakorlati megvalósítását a TECO, azaz a Nemzetközi Tudományos Technikai Együttműködési Iroda végzi.Vállalatunktól mintegy két éve utaztak először Algériába szakemberek, így Mező István és Kár
páti László bányamérnökök, továbbá Kövesdi Já
nos bányagépész-villamos- mérnök.Mező István 1976 májusában elsőként utazott, majd június 1-én Bou- Khadra vasércbányájában munkába állt, A kétéves szerződés, mely aztán két hónappal hosszabbra kerekedett, ez év nyarán lejárt. Külföldön végzett munkájáról, a szerzett tapasztalatokról munkahelyén, a II. sz. bányaüzemben kérdeztük a bányamérnököt.

— Szakértőként érkezett 
Algériába. Mi volt a mun
kája, feladata?— Az, hogy szakértő, kicsit erős, helyesebb az az elnevezés, ahogy kint is nevezik a külföldi szakembereket, kooperánsok, azaz együttműködők. Munkahelyem egy vasércbánya vállalat bou-khadrai bányaüzeme volt, ahol kétfajta művelés folyt. Egy külszíni és egy mélyműve- léses bányarész előkészítése. Hozzám közelebb állt a mélyművelés, így odakerültem, s pár hónappal később megbíztak a bányarész vezetésével. Az igazgatóval együttműködve, de önállóan kellett a bányarészt irányítanom. Annak ellenére, hogy megvolt a konkrét feladatom, lényegesen több rétűbb volt a munkám. Ez abból adódik, hogy nem lehet összehasonlítani sem szervezeti felépítésben, sem általános jellemzőivel egy magyar és egy algériai bányaüzemet. Nálunk az igazgatótól a csillésig része mindenki egy nagy mechanizmusnak, ez alkotja a vállalatot és mindenki végzi a saját feladatát. Kint ez egészen másként van. Némi túlzással mondhatom, hogy az aknász munkájától kezdve a tervezőmérnök tevékenységéig mindennel foglalkoztam.

— Könnyű volt-e az át
állás?— Szakemberként talán igen. Nehéznek már azért sem mondanám, mert itthon közel húszéves gyakorlatom során a bányászatnak szinte minden lépcsőfokát, szakterületét végig csináltam, a szellőztetéstől a termelésirányításig. Problémát' az első 1- dőkben inkább a nyelvi nehézségek okoztak. A kinti életviszonyok európai embernek nem a legkedvezőbbek, különösen a víz

hiánya hatott rám nyomasztóan. Azért persze bőven vannak szép emlékeim is Algériáról, a Szaharáról, a tengerről, s az Atlasz hegységről.
— Több bányában járt 

úgy itthon, mint külföldön. 
Milyen sajátosságai vannak 
az algériai bányáknak?— Mint minden bányának, úgy az ottaniaknak is megvannak a maguk sajátosságai, problémái, ezért párhuzamot vonni értelmetlen lenne. a munka jellege sokban eltérő az itthoniaktól. Egyrészt a bányák szervezeti felépítése, technikai színvonala, a munkások létszáma, azok képzettsége eltérő a mienktől. Az algériai bányászat színvonaláról nehéz általánosságban beszélni; Vannak a mi technikai színvonalunknál elmaradottabb bányák, de vannak jobban felszereltek is; Hozzá kell tennem, hogy ez utóbbiak külszíni bányák, melyeknél jobban alkalmazhatók a korszerű nagy gépi berendezések; Az is igaz, hogy itt kevésbé kell olyan szervezettség és szakmunkásgárda, mint a mélybányászatban. Egyébként a mélybányászat is mind sűrűbben alkalmazza a korszerű, gumikerekes önjáró bányagépeket. Teheti, mert az algériai népgazdaságnak o- lyan lehetőségei vannak — az olaj és más bevételekből —, hogy tőkés importból a legjobb, legkorszerűbb berendezéseket is meg tudja vásárolni.— A bou-khadrai bányáról még annyit, szerencsés az előfordulás jellege, hatalmas vasérctelé- rekről, illetve telepekről van szó, melyek vastagsága 15—40 méter között változik. így a művelési módszereknek megfelelően nagy tömegtermelő munkahelyeket kell kialakítani.

— Szerzett-e olyan ta
pasztalatokat, melyeket itt
honi munkája során hasz
nosítani tud?— Elsősorban olyan értelemben hasznosak a szerzett tapasztalatok, hogy alkalmam volt itthon még nem látott korszerű szállító- és rakodógépekkel megismerkedni. Olyan ércbányászati fejtésmódokkal találkoztam — tömegfejtés — melyekre mi is irányt kívánunk venni a IV. sz. bányaüzemben. Továbbá, nálunk még nem alkalmazott, hosszú robbantólyukakkal történő tömegrobbantásos kísérleti fejtéseket is irányítottam. Természetesen ezeket más körülményekre nem lehet di- rektbe átültetni, .de megfelelő következtetéseket levonni viszont igen. Minden esetre sikerült betekintést nyernem abba a technikába és technológiába, amit a jövőben mi is egyre nagyobb mértékben akarunk alkalmazni. Ezt mindenképpen hasznosnak tartom, s nem utolsó sorban azt is, hogy ismereteim egy idegen nyelv elsajátításával gyarapodtak, melyet szakmai téren is kamatoztathatok.

Veress Tamás

•• oneröből
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Idény eleji vadászaton
■ Az Ércdúsító Özem dolgo-
1 • zói kérdezik, miért szűnt 

meg a törzsgárdatagok üdülé
si hozzájárulása?A kérdésre Rácz Gyula vszb-titkár válaszolt:— A törzsgárdatagok ü- dülési hozzájárulását a vállalat bizalmi küldöttek és vszt együttes ülésének határozata szüntette meg. Anyagi eszközeink korlátozottak és az anyagi támogatást az arra szociális szempontból rászorulók fe- lé kellett irányítanunk. Véleményünk szerint, az a- lapszerveknek anyagi helyzete lehetővé teszi, hogy azokat a törzsgárdatago- kat, akiknek anyagi támogatása indokolt (főleg kiskeresetűek? nagycsaládosok), azok kedvezményesen üdülhessenek a térítési díj részleges vagy teljes átvállalásával.
2 Az Ércdúsító üzem dolgo-

• zói jelezték, hogy a Ságvá
ri Endre Művelődési Házban 
megrendezett családi estek 
költségei magasak (takarítás, 
kabátmegőrzés, teremdíj stb.).A kérdésre Rácz Gyula vszb-titkár és Horváth Je- 
nőné, a művelődési ház igazgatója válaszolt:— Vállalati, üzemi, ü- zemegységi családi estekre terembért nem kell fizetni, erre vszb állásfoglalás van. Azonban ezen rendezvények többletmunkát igényelnek a takarító személyzettől, s erre pénzügyi fedezete a művelődési háznak nincs, ezért a takarításért fizetendő díjat a vszb külön fogja szabályozni. Ruhatárat a rendező szervek maguk is megoldhatják.
3 Az Ércdúsító üzem dolgo-

• zói vetették fel, hogy a 
szállón kiselejtezett heverőket 
elégették, miután 200 forintos 
árért nem vették meg a dol
gozók. Nem lett volna éssze
rűbb inkább olcsóbban adni?A kérdésre Rácz Gyula vszb-titkár válaszolt:— A használaton kívüli heverők egy részét valóban el kellétt égetni, mert

18 órakor. Szerda: német 
nyelvtanfolyam 17-20 óráig. 
Vasárnap: Dlscóműsor 18-22 
óráig.

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
novemberi programjából

1- én 16 órakor: Munkavédel
mi előadás. Előadó: Dr. stier 
Sándor.

2- án 17 órakor: A NOSZF 
tiszteletére ünnepi műsor a 
munkásszálló zsebszínpadán.

18 órakor az ÉDU részére 
klubest. Milyen lesz Pécs. E- 
lőadó: Tillai Ernő.

2- án 16 órakor: Munkásaka
démia. Egészségvédelem, meg
előzés, rehabilitálás.

3- án 18 órakor: Ságvári
Endre születésének jubileumi 
ünnepsége. A közművelődési 
aktívák jutalmazása.

6-16-ig: Kiállítás. A Nagy 
Októberi Szocialista Forrada
lom tiszteletére.

6-án 14 órakor: Pályaválasz
tási klub. Üzemlátogatás a 
Cipőipari Ktsz-ben.

9-én 16 órakor: Kiállítás.
Grafika és fafaragás. Szatyor 
Győző kiállításának ünnepé
lyes megnyitása. Megtekinthe
tő november 23-ig mindennap 
15-20 óráig.

9-én 18 órakor: Szocialista 
brigád klubest a IV. sz. bá
nyaüzem részére. Lakáskultú
ra. Tillai Ernő előadása.

9-én 18 órakor: Szolgáltató tí
zem KISZ-szervezetének klub
estje. (Ifjúsági klub.)

14-én 14 órakor: Pályaválasz
tási klub. Gyárlátogatás a 
kesztyűgyárban.

14-én 18 órakor: Divat és
egészség kórtünet című film. 
Divat és egészség TIT-előadás. 
(Ifjúsági klub.)

Állandó programok. Kedd: 
szabó-varró tanfolyam 17-19 
óráig. Szerda: zeneóvoda 16- 
18 óráig. Szerda: Magányosok 
klubja, egészségügyi előadás

az alagsorban voltak tárolva és szennyvíz-csatorna lyukadás következtében a heverők szennyezetté váltak. Egészségügyi okokból ezeket meg kellett semmisíteni.
4A Kutató-mélyfúró üzem,

• valamint az Ércdúsító tí
zem dolgozói részéről észre
vétel hangzott el a vállalati 
üdültetéssel kapcsolatban:
a) Balatonmárián, főleg a 
gyermekek szempontjából, igen 
balesetveszélyes az úton való 
átjutás. Milyen intézkedés 
várható ez ügyben?
b) Balatonmárián a vállalati 
üdülőnk strandja iszapos, hí- 
náros. Mikorra várható rendes 
strand építése?
c) Várható-e, hogy az eddigi 
NDK és bulgáriai csereüdül
tetések mellett létrejön hason
ló megállapodás más szocialis
ta országokkal is?A kérdésekre Rácz Gyu
la vszb-titkár válaszolt:

a) A gyermekek védelmének érdekében foglalkoztunk a felüljáró megépítésével már több esetben is. Sajnos, anyagi eszközök hiánya miatt nem épült meg, nem mondtunk le megépítéséről.
b) Anyagi eszközeink hiányában még jósolni sem lehet, mikorra tudunk egy „rendes strandot” építeni Balatonmárián, viszont az üdülés megkezdése előtt gépi úton megoldjuk a stég bejáró előtti és környéke részének tisztítását.
c) Az NDK csereüdültetés mellett folyamatban van Lengyelországba (So- potba) kétszer 30 fős csereüdülési szerződés megkötése.— Az üdültetéssel kapcsolatban A nyaralásról még egyszer a gyermekek érdekében című újságcikkre szeretnék visszatérni. Kérem azokat a szülőket, akiknek főiskolás gyermeke vállalna gyermekfelügyeletet az üdülőben az 1979-es évben, teljes ellátással, azok már most jelentkezzenek az üzemi szakszervezeti szerveknél.

A Munka és művelődés mozgalom ezévi programjának egyik nagyszerű újdonsága a szocialista brigádok számára ajánlott honismereti kirándulások.Brigádunk, amely második éve aktív részese a mozgalomnak, a történelmi nevezetességű szigetvári vár megtekintését vállalta. Kirándulásunkra — melyet az üzemi szakszervezeti bizottság is támogatott — meghívtuk üzemegységünk többi dolgozóját, valamint családtagjaikat is.Alig félórás kellemes u- tazás után a város főterén a Zrínyi téren szálltunk kj autóinkból. A minden oldalról műemléképületekkel övezett téren azonnal körülvett mindent történelmi múltunk egyik hősi fejezetének hangulata. A magas kőtalpazaton félholdas zászlóra, ágyúcsőre taposó oroszlán, Zrínyi Miklós és hős bajtársainak hőstettét dicsőiti. Rövid szemlélődés és néhány per-

A találkozó reggel 8 ó- rakor a Pécstől mintegy 60 kilométerre levő nagytótfalusi hajdani kastély udvarán volt. Negyedórával korábban érkeztünk Takács József, az ÉDÜ dolgozója és fia társaságában a megbeszélt helyre. Ott már jó néhányon vannak, beszélgetnek, korábbi élményekről. Idő előtt mindenki megérkezik. A „mindenki” alatt tizenkét vadászt és kísérőiket értem. A csoport tagjai nem mások, mint a Pécsi Uránbányász Vadásztársaság egy csoportja, a 28 tagú vadásztársaság mintegy 12 ezer hold vadászterülettel rendelkezik Lakócsa—Po- tony puszta és a Korcsina patak körzetében.Elsőnek Till József elnök, a IV. sz. bányaüzem nyugdíjasa kér szót. Beszél a társaság pénzügyi gondjairól, meghatározva, hogy mintegy százezer forint a hiány, tehát a tervben meghatározott vadakat leadásra kj kell lőni. Megemlítette, hogy szar- vasbőgés idején a vadász- területen négy napig tartózkodó nyugatnémet vadász nem tudott kilőni e- gyetlen szarvasbikát sem. Ez bizony veszteség volt.A néhány mondatnyi beszéd után Soós István vadászmester, a III. sz. bányaüzem mérnöke vette át a szót. Előadta a vadásztársaknak, hogy a mai nap csak fácánkakasra vadásznak. A fogoly tiltva van, vadászatára nincs engedély. Elmondta, hogy a terület keleti oldala — mely egyébként gazdag fácánban — nem jó vadászatra, mert mindenhol áll még a kukorica, így a vadászat nehéz lenne. Meghatározza a másik területet, amely Lakócsa mellett terül el.Autókba ülve, három vadászvizslával együtt elindulunk a helyszínre. Ott Soós István rövid, de szigorú eligazítást tart, majd a társaság csatárláncba állva elindítja a hajtást. Jó darabig semmi, majd itt is ott is felrepül egy fácán. Lövés nem dördül. Miért — kérdezem. A válaszok mindig ugyanazok. — Tyúk, vagy pedig még fiatal. Elől a kutyák fáradhatatlanul futkosnak. Amikor már túl messze

Szigetvári séta
ces kellemes séta után egyszerre elénk tárult, erőt és biztonságot sugárzó fenségével az ősi vár.„A lelkes eljár ősei sírjához, / s a régi fénynél gyújt új szövetnéket” olvastuk fekete márványba vésett arany betűkkel Ga- rai János szép szavait a boltozatos kapualjban.Ódon falai között minden a vár ősi múltját idézi. Az emlékezés és tisztelet suttogóvá fogta hangunkat, amikor a pécsi Janus Pannonius Múzeum állandó kiállításának termeiben jártunk. Megismerkedtünk a magyar végvárak török elleni küzdelmével, Szigetvár várának építési körülményeivel és az 1566-

jár a négylábú segítőtárs, a gazda sípszóval rendeli vissza.De, már vannak kakasok is. Lövések dördülnek és a repülő állat úgynevezett „bukóra” vagy „dögre” megy. Ezt a gyakorlott vadász már látja előre. Hosz- szas keresés és a kutya segítsége kell ahhoz, hogy a lelőtt jószágot megtaláljuk a helyenként mellig érő gazban és a répaföldön. Egy szép kakas! Lövés. Úgy látszik nem talált. Mégy egy lövés. Röpködnek a tollak, a kakas zuhan egy méternyit, majd ismét szárnyra kapva a messzi kukoricás felé bukdácsolva, de elrepül. Mondják, az ilyen már megvan, de sajnos nem találjuk meg. Hát ilyen is van. A többség viszont „dögre” megy. Szarvasokat, őzeket is látunk, de rájuk sörétes puskával nem szabad lőni, no, meg egyébként is kizárólag fácánvadászat van. Kivétel — és bizony ez is van, és az egyik vadásztársunknak sikerült is — a róka. Nagy ravaszan les- kelődött, talán őkelme is éppen fácánra vadászva, de ezúttal sörétet kapott ebédre. Nem pusztult el mindjárt, harciasán küzdött a kutyával és gazdájával, félelmetesen éles fogait meresztgetve.A vadászat végén terítékre kerültek a lelőtt fácánok és függetlenül attól, hogy lőtt-e, esetleg hármat löt valaki, névsor szerint szólította a vadász- mester a tagokat, akik mindegyike egy fácánt választhatott magának. Most az idény elejét és az álló kukoricát tekintve 13 fácán volt a terítéken, így még a több hónapja kórházban levő vadásztársuknak is jutott egy. Ha kevesebb a kilőt vad, mint a létszám, úgy bizony csak a névsor első fele kap. Tehát olyan is előfordulhat, hogy valaki hármat is lő, de nem kap egyet sem. Ez persze inkább csak elmélet.A kollektív vadászatnak vége lett, néhányan még maradtak délutánra is — nagyvadra lesni. Én elbúcsúztam Soós Istvántól, a- ki egyben meghívott egy téli, kiadósabb terítéket kínáló nagyvadászatra.Kcller Gábor

os várostrom részleteivel.Lenyűgözve álltunk a harmadik teremben, ahol korabeli magyar és török fegyverek között áll Székely Bertalan híres festményének kitűnő másolata, amely Zrínyi kirohanását ábrázolja. Beleolvashattunk a költő Zrínyi eposzába, amelyben ércnél maradandóbb emléket állított a vár hős védelmezőinek.A múzeumlátogatás után sétánk a várépületek között kellemes fekvésű, á- polt parkon keresztül folytatódott a belső várba. Kapujában áll, pontosan a kirohanás helyén, Zrínyi Miklós lovasszobra talpazatán a költő Zrínyi sorai-

Vállalatunk igazgatója a közelmúltban levelet kapott a Pécsi Nemzeti Színháztól, melyben Nógrádi Róbert igazgató a következőket írja; idézünk a levélből;
„Őszinte köszönetemet 

fejezem ki mind a magam, 
mind a társulat nevében 
azért a nagyszerű lehető
ségért, mellyel biztosította, 
hogy művészeink népes 
csoportja közelebbről meg
ismerkedjen a bányászok 
szép és nehéz munkájával. 
Ez a bányajárás egy élet
re szóló élményt jelentett.

Jó estét gyerekek...

Remélem, ébren vagytok már?Rögtön az elején elnézést kell kérnem, a címet nem viccnek szántam és főleg nem bizalmaskodásnak. Halálosan komoly és nagyon kérem, most az egyszer komolyan olvassák végig. Hogy miért kérem? Mert évek óta minden hónap első hétfőjén (és kpvetkező vasárnap az ismétléskor) halálra röhögjük magunkat! Hagyjuk már végre abba ezt az össznépi nemtörődömséget! Nem áll ez jól nekünk. Sokkal komolyabbak vagyunk mi ennél. Ne akarjunk jópofának látszani.Emberek! A gyerek névet a saját butaságán. A felnőtt tanul belőle. És ihi már felnőttek vagyunk. Benőhetne már a fejünk lágya. Olyan sokat látjuk, érezzük, tapasztaljuk a hibákat, el is mondjuk több fórumon, de soha nem önkritikusan. Mindig más dolgozik keveset, más lóg, a másik brigád hibájából nem tudtuk teljesíteni a tervet. Ez így nem megy! Mindenkinek van szeme, látja, hogy ez így nincs jól, van szíve: hát, akkor tegye a szívére a kezét és mondja ki végre, hogy én kérem, holnap reggeltől kezdve becsületesen, minden erőmet beleadva (mintha otthon dolgoznék) fogok termelni. És ezt élvárom mindenkitől. És, ha én ezt megteszem, el is
val: „Mint Hektor Trójának / úgy én Szigetvárnak erős őrzője voltam”.Színpompás látvány tárult elénk a vár magas sáncairól a környékre, az Almás patakon túl a sportpályák szomszédságában a termálstrand víztükre csillogott a nyugodni készülő nap fényében. Szemünkben ezzel a megkapó képpel, szívünkben a hősök iránti csodálat és tisztelet érzésével hagytuk el a várat, hogy még egy rövid óráig tartó kötetlen program alatt megismerjük a mai Szigetvár arculatát is.Csoportunk néhány tagja kedvet kapott egy kis fürdőzésre, többen — főleg a hölgyek — üzletek és kirakatok nézegetésével foglalatoskodtak.Egy jól sikerült kirándulás élményeivel, ismeretekben gazdagodva a koraesti órákban érkeztünk haza.Juhász Alajosáé

Kérem, szíveskedjen tol
mácsolni a minket vendé
güllátó üzemek vezetőinek, 
a csoportokat kísérő bá
nyászoknak köszönetünket 
a fogadtatásért, kedvessé
gükért, a velünk való fi
gyelmes törődésükért...

Biztos vagyok benne, 
hogy ez a találkozás nagy
szerű példája volt a szín
ház és közönség egymás
hoz való közelítésének, s 
tovább mélyítette a két in
tézmény már eddig is meg
levő jóbaráti kapcsolatát...Nógrádi Róbert igazgató”

várhatom, mert legfontosabb a személyes példa- mutatás.Ezt nagyon sok vezető csak elméletben tudja! A melós meg azt mondja: nem jó van, többet, jobban kellene, de minek! Mert ő akkor is megkeresi a pénzét, ha csak bemegy a munkahelyre. Ha többlet munkát akarunk végeztetni, prémiummal díjazunk. Ha keveset dolgozik, büntető szankciót nem merünk alkalmazni, mert megsértődik és felmond. A fizetés nem azért van, hogy a családunk 8—9 órára nyugodt legyen tőlünk. Azért meg kell dolgozni.Itt jut eszembe az a vicc, amin csak fancsali pofát tudok vágni. „Hogy mi a különbség egy nyugati országbeli és egy magyar melós között? A nyugati napi 8 órát dolgozik keményen, a magyar négyet, de nem keményen.” De nyolc óra után fizetünk. A saját kasszánkból. Azt meg tudjuk hazulról, ha mindig kevesebbet teszünk bele és ugyanannyit vagy többet költünk, el- adósodunk. Hát az ország már lassan a fehérneműjét is kölcsönre veszi.Én ma hazánkban a leg- bátrabb embereknek a humoristákat tartom, a bátorságuknál csak a politikai képzettségük nagyobb. Roppant éleslátás és tájékozottság jellemzi őket. Ha a téma nem volna i- lyen halálosan komoly és veszélyes, nagyon örülnék neki.Komolyan mondom, én minden kabaré után reggel kicsit szégyenkezve megyek ki az utcára. Minden szembejövőről próbálom kitalálni, hogy hall- gatta-e tegnap, hogy megint beolvastak nekünk? És olyan jó lenne, ha többen lesütnék a szemüket, de csak egy pillanatra és utána emelt fővel és azzal az elhatározással mennének dolgozni, hogy a munka nem vicc. A hibákon többet nem röhögünk, hanem megszüntetjük. És a humoristák inkább azon viccelődjenek, hogy a százlábúnak hány lába van? Mert az veszélytelen. De az ország helyzete rajtunk múlik, hogy szintén veszélytelen legyen.Oláh Istvánné
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Hétköznapi dolgokról nyíltan, őszintén Geológiai kirándulások a Mecseken

Egy
vetélkedő 
és ami 
mögötte 
van

A Dunántúli Napló rövid 
hírben számolt be arról, 
hogy a megyei Ifjúmunkás 
és szakmunkástanuló napok 
keretében rendezett KI mi
nek mestere vetélkedőn Ró
zsa Sándor, a Szolgáltató 
üzem esztergályosa második 
lett.Érdekes, hogy az ember egy-egy hír hallatán bizonyos képzettársításra képes. így jártam én is, a- mikor a fenti hírt meghallottam. Eszembe jutott, hogy Szogláltató üzemi könyvtáros koromban Rózsa Sándor volt az egyik legaktívabb olvasó. Ő volt az egyetlen, aki komoly gonddal válogatott a polcokon, s előszeretettel nyúlt a történelmi témákért, különösen Passuth László könyveit kereste. Szinte már hitetlenkedtem igényessége iránt, mert még véletlenül sem vett le „könnyebb” olvasmányt. A személyéről hallottak azonban meggyőztek, hogy Rózsa Sándor igen is ilyen, s amúgy is érdekes egyéniség.A hétköznapi dolgokról — legyen az gond — teljes nyíltsággal, őszintén beszél. Az üzem központi műhelyében az esztergályosok — beléptemkor — teljesen beletemetkeztek a munkába, szinte eggyé váltak gépeikkel. Rózsa Sándort keresnem kellett, majd kellő útbaigazítás u- tán szorítottunk kezet. Pár szóval elmondtam, hogy miért is keresem, mire ő:— Jókor zavarsz!
— Miért, nem érsz rá?— Dehogynem, csak dolgozom — s ekkor már nevetett.Elnézést kért, kikapcsolta a gépet, nagyjából kezet mosott, majd mosolyogva jött, s mesélni kezdett.— Nem ere a szakmára készültem, rádió-televízió szerelő szerettem volna lenni. Sajnos, pont amikor jelentkeztem jött a változás; csak érettségivel tanulható ez a szakma. így, baráti rábeszélésre választottam az esztergályos szakmát, kicsit játékosan, hogy na, akkor ez leszek. Az évek során aztán megszerettem. Meg különben is. Szép munka és pontos dolgok itt is előjönnek, mint a műszerészeknél. A legszebb talán az, hogy itt kézzel foghatóan kifejezésre jut, amit az ember alkot. ö kezdi, ő is fejezi be a munkadarabot, s elkészülte után jóleső érzéssel mustrálgatja. Hogy is mondjam? Itt bőven akad sikerélmény.
— Mit jelent számodra 

a megyei vetélkedőn elért 
helyezés?

Szinte simogatja szemével a gépet.Hegyi József felvétele— Öröm volt, a kellemes erkölcsi siker az ember önbizalmának mindig használ. Aztán el is búcsúztam ettől a verseny- formától, mert harmincéves lettem. Ez volt az utolsó lehetőségem a bizonyításra, mint fiatal szakmunkás.Közben pihentetőül rágyújtott egy cigarettára, majd a következőt mondta: — Tudod, amikor avetélkedő színhelyén, a volt Sopianában megláttam azt a sok korszerű gépet, isten bizony fájt a szívem. Nem azért, mert nekünk nincs, csak hát ilyen esztergagépen jó lenne dolgozni. Az más kérdés, hogy nagyobb lenne a termelékenység ilyen masinán, különösen, ha meggondolom, hogy teljesítmény alapján kapjuk a fizetésünket.
— Ha már az üzemnél 

tartunk, elegendő volt-e a 
vetélkedőn szakmai felké
szültséged, vagy szerepet 
játszottak más összetevők 
is?— Nem személyeskedni akarok, de nem első eset, hogy a központi műhely fiatal szakmunkásai — lakatosok, esztergályosok — különböző vetélkedések során eredményeket érnek el. Ez nem véletlen, úgy az elméleti, mint a gyakorlati felkészítésben közvetlen feletteseink segítenek. De ez nekünk már természetes, mert megszoktuk, hogy a hétköznapok során is figyelik munkánkat. No, nem árgus szemekkel, hanem segítő
Lakatosok és forgácsolók versenye a Kísérleti 
kutatási és automatizálási üzemnél

Csatlakozva az országos és vállalati felhíváshoz, üzemünkben az FMKT közreműködésével ebben a mozgalmi évben is megrendeztük október közepén a lakatosok és forgácsolók ü- zemi szintű versenyét.A vetélkedő elméleti és gyakorlati anyagát az Országos lakatos és gépszerelő vetélkedő szervező bizottságának az útmutatója alapján állítottuk össze.A vetélkedőn a részvételi arány megfelelő volt, hiszen az indulási feltételeket teljesítő fiatalok közül egy fő táppénzen levő dolgozó kivételével mindenki megjelent. így lakatos szakmában 18 fő, míg forgácsoló szakmában 6 fő versenyzett.A verseny során a fiataloknak szakmai-elméleti, politikai, munkavédelmi

szándékkal. Munkánk során gyakran jelentkeznek problémák, melyeket meg kell oldani. Én úgy látom, hogy nincs senki, akit i- lyenkor magára hagynának. Nálunk nem járja az, hogy dolgozz fiam, ahogy tudsz, aztán majd meglátjuk. De mi is lenne akkor, ha ez lenne a szemlélet? Alapjában véve jó itt a légör, jók a munkahelyi körülmények, s ez megmutatkozik abban is, hogy a gépek, szerszámok mellett ugyanazokkal az arcokkal találkozol már hosszú évek óta.
— Tizenkét éve vagy az 

üzemnél. Mit jelentenek 
neked ezek az évek?— Sokat, tulajdonképpen itt lettem felnőtt, váltam szakemberré. Ha folytatom azt fogod mondani: na, a Rózsa bebeszélte magának, hogy sikeres ember. Erről azonban szó sincs.

— Az elmondottak alap
ján, úgy tűnik, elégedett 
vagy.— Nézőpont kérdése az egész. Úgy is mondhatnám, lehetett volna rosz- szabb is. Szerettem volna továbbtanulni, édesanyám különben mindig is orvosnak szánt. Jelenleg elégedett vagyok, a jövőt meg nem lehet előre látni. Az, hogy vagyonom nincs, nem érdekel, pillanatnyilag jó így is. Nem vagyok nagyravágyó, nem hajszolok semmit, örömet jelent a család és a munkám, s nekem ennyi elég. Te, hogy látod, jó ez így?Veress Tamás

tudásukról és a gyakorlatban való jártasságukról kellett számot adniuk. A színvonalas verseny helyezettjei lakatos szakmában:1. Nagy Tibor, 2. Keresztúri Tóth Sándor, 3. Kiss Zoltán, 4. Szabó József, 5. Vass József, 6. Dandos Ferenc. A forgácsolóknál: 1. Sass József, 2. Gyergász Béla.A vállalati Ki minek mestere lakatos- vetélkedőn üzemünket Nagy Tibor képviseli.A tapasztalatokat összefoglalva megállapíthatjuk, hogy a verseny színvonala elérte a kívánt szintet és jól szolgálta az eredeti célkitűzést, hogy enyhítse a lakatos és forgácsoló szakmunkás fiatalok továbbképzési problémáit.Jávor András

Cserkút-Jakabhegy
Körülbelül két éve már jelent meg egy rövid írás az Ércbányászban a Jakab- hegyről. Akkor történt javaslat a legérdekesebb területrészek természetvédetté nyilvánításáról. Azóta ez hivatalosan meg is történt, sőt országos jelentőségű védett területként tartják nyilván. A Jakabhegy és környezete ugyanis olyan együttes, ahol a geológiai és növénytani különlegességeken kívül

A Zsongorkő-kilátó a Jakabhegy déli peremén. Tér István felvételeős-, és középkori régészeti emlékek is találhatók;Sétánkat kezdjük Cserkú- ton. Először érdemes megnézni a község 13. században épült román stílusú templomát, melyet nemrégen renováltak. Belsejében gyönyörű középkori freskómaradványok láthatók. (Kulcsát az egyik szomszédos házból kaphatjuk meg.) A falutól délre húzódó domborzatra felsétálva gyönyörű kilátásban lesz részünk, s közelről is megnézhetjük a permkorú, mintegy 200—220 millió é- ves konglomerátumot, mely

Fiizy Tibor felvétele

a tengerpartot ostromló hullámok romboló munkájának üledéke. Hatalmas, fejnagyságú kvarc, kvarc- porfir (régi vulkánikus kőzet) görgetegeket találunk benne. S figyeljük meg, a rétegek itt délre dőlnek (erre még visszatérünk).Könnyű dolgunk van ezután átkocsizni Kővágószőlősre (de gyalog sem messze). A templom, akárcsak Töttösön és Bakonyán itt is részben középkori eredetű. Nem csoda. Ez a

terület a honfoglaláskori magyarok egyik fő szállásterülete volt.A főtér keleti oldalán indulhatunk a hegy felé. Kissé nyugatra kanyarodva egy kis völgyben érjük el az erdőt, majd rövid kapaszkodás után jobbra vezet az út. Kisétálva a meredek szélére, a Mecsek egyik legszebb kilátóhelyére érkezünk.A kibukkanó konglomerátum rétegen, melyet Babás szerköveknek nevezett el a nép, menjünk kelet felé. Hamarosan érdekes sziklaalakzatok tűnnek

szemünk elé. Ez a „kővé- vált nászmenet”. A népmonda szerint két, egymással vetélkedő, gőgös parasztcsalád esküvői menete vált itt kővé, mivel e- gyik sem akart a másiknak kitérni. Látható a menyasszony és a vőlegény alakja és a hintó is; Másutt a sziklák kőgombát, asztalt formáznak. Létrejöttük úgy magyarázható, hogy a keményebb homokkőtömbök jobban ellenálltak a külső, lepusz

tító erőknek, mint a puhábbak; Ugyanezért áll ki az egész konglomerátumréteg a hegy déli lejtőjéből;Egy meredek ösvényen felkapaszkodva régi kőbánya mellett vezet utunk. A környék híres volt kőbányászatáról, innen kapta Szőlős és Töttös is a nevét. Egyes kovás rétegek anyaga malomkőnek is kiváló volt.Hamarosan feljutunk a tetőre. Az itt található halomsírokat i. e. 1000 körül építette egy nép, a sáncokat pedig i. e. 800 körül egy másik. Tehát nem a- vargyűrű ez, ahogyan sokan mondják. A kolostort a 13. században kezdték építeni, mégpedig Bertalan pécsi püspök rendeletére. Ezzel alapította meg az e- gyetlen magyar szerzetes- rendet, a pálosokat.Az itt levő tó különlegesség, ritkaság az ilyen hegytetőn. A meredek déli oldal felé haladva felmehetünk az újjáépült Ist- ván-kilátóra. a földsáncon kívül elérjük a Remetebarlangot. Homokkőben nagyon ritkán alakulnak ki barlangok. A meredek sziklafal szélén a Zspngor- kilátóról pompás a panoráma (a néphit szerint innen ugrott le menyasszonyával és lovával együtt Zsongor vitéz, a törökök elől menekülve).Aki nem fél a meredektől, a kilátót megkerülve ereszkedhet le az oldalban, s hamarosan leérkezhet Kővágószőlősre, s rövid idő múltán már a tévé előtt pihenheti ki a fárasztó, de igen érdekes és tanulságos kirándulást.
Koch László
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Befejeződött a BK labdarúgó-bajnokság

A csinos lányok virággal köszöntik a bajnokcsapatot. Tér István felvétele
i íratlan fordulatban bő

velkedő labdarúgó-baj
nokságot hagytak ma
guk mögött a csapa

tok. Elérkezett a „bizonyít
ványosztás” Ideje, s most lás
suk a csapatok szereplését a
teljesség Igénye nélkül.

VERETLENÜL 
A BAJNOKSÁGBAN

Ritka bravúrt mondhat ma
gáénak a Kutató-mélyfúró e- 
gyüttese. Tizennyolc mérkőzé
sen nem találtak legyőzőre, 
Csupán egy szépséghibát ej
tettek, illetve ejtett a II. ti
zem A csapata az elért l:l-es 
eredménnyel. Játékuk kiemel
kedett a mezőnyből. Kiforrott 
csapatmunka, jó kollektív szel
lem, kitűnő játékosegyénisé
gek jellemzik egész évi sze
replésüket.

MESTERLÖVÖK

Akár mesterlövőknek is ne
vezhetnénk a Központ csatá
rait. Több mint száz gólt lőt
tek az ellenfelek kapujába, i- 
gaz, ölvenet kaptak a leját
szott tizennyolc mérkőzésen. 
A bajnokság egyik legnagyobb 
meglepetését szolgálták, hogy 
betörtek az élmezőnybe és 
hajdani elődeik példáját kö
vetve ezüstérmet nyertek. 

CSAK EGY PONT. ..

Bajnokság közben egy pont 
elvesztése nem tűnik fájdal
masnak. Befejezés után vi
szont dühítő, ezt alaposan é- 
rezhetik most a III. üzem já
tékosai, akik egy pont „hi
ánnyal” a harmadik helyre 
szorultak. Szereplésük kelle
mes meglepetés. Mindvégig az 
élmezőnyben tartották magu
kat, s méltó ellenfelek voltak 
a leg]óbbakkal szemben is, 
bár a csapat többre képes ...

SZERÉNYEBBEK LETTEK, 
DE...

Meglepetésnek is mondhat
juk az évekkel ezelőtt bajnok
ságot nyert és kitűnően sze
replő II. üzem A csapatának
visszaesését, az idei bajnoksá
gon. A csapatban alig történt 
személyi változás, de annál 
több a játékukban. Hiányzott 
a megszokott harcosság, az el
söprő iram, lendület és úgy 
tűnik, hogy a csapat szeré
nyebbé vált a küzdelemben.
Az együttesnek tavasszal és
ősszel csak felvillanásai vol
tak, aztán hosszabb-rövidebb 
eltűnések következtek a já
tékban, de reméljük, mindez 
csak átmeneti időszakot je
lentett a csapat életében. 

FELTÁMADTAK

A középmezőny élén a szol
gáltató üzem együttese vég
zett, melyet csak az utolsó 
mérkőzésen való feltámadá
suknak köszönhettek, miután 
sikerült a rivális II. üzem B 
csapatát legyőzni. A csapat e- 
lég mérsékelten szerepelt, csak 
a hajrában jöttek fel és mu
tatták meg igazi képességü
ket. Nem lehetett volna ezt 
előbb?

IIAJRAZÖK

Minden jó, ha jó a vége, 
ezt tartja az ÉDÜ labdarúgó-

A Kutató-mélyfúrósok
újabb sikere
csapata is. Tavaszi gyenge 
szereplés után a csapat magá
ra talált, rendeződtek a sorok 
és így már a játékra is ju
tott idő. Ez különösen az u- 
tolsó mérkőzésre érvényes, a- 
hol nagyszerű játékkal 6:l-re 
győztek a II. üzem A csapata 
ellen, s ez a hatodik hely 
megszerzését jelentette. Ha e- 
lőbb hajráznak, most nagyobb 
örömet is szerezhettek volna 
az üzem szurkolóinak.

A KÖLDÖKZSINÓR

Eveken át jellemző volt, 
hogy a bakonyaiak együtt él
tek a táblázaton. A II. üzem 
B az idei küzdelemben alapo
san elszakadt testvérétől. Több 
esetben váratlan vereséget 
szenvedtek és ezeket a kisik
lásokat nem tudták pótolni a 
meglepő győzelmekkel. Jövő 
évi ajánlatunk: összekötni a 
köldökzsinórt...

alsóhazban

Régen érezhették magukat I- 
lyen mélyen (nem bányában) 
a IV. üzem labdarúgói, mint 
most, a bajnokság befejezése 
után. Meglepő a nyolcadik 
helyezés. Nem hisszük, hogy 
jól érzik magukat az alsóház
ban, mikor éltek ennél szebb 
napokat is. Szereplésük elég 
rapszódikusnak mondható, a

Lővészet ;. Csapatban az ÉDÜ és a II. üzem, 
egyéniben Lókáné és Szigeti nyert bajnokságot

A puskaporossá vált lévegő 
lassan feloszlik az üzemi lő
terek felett. Befejeződött az 
Ércbányász Kupa ötfordulós 
csapat- és egyéni döntője.

A férfi 30 lövéses összetett 
bajnokságban az ÉDÜ csapata 
végzett az élen. A bajnok az 
első forduló után az élre ke
rült és ezt megtartva biztosan 
haladt az újabb aranyérem fe
lé. Kitűnő az átlaguk - ezt 
bizonyítja, hogy a második 
helyezettel szemben 386, a har
madikkal 468 kör előnyt sze
rezve ünnepelhetik sikerüket. 
Kellemes meglepetés a III. ü- 
zem szereplése. Több éven át 
tartó gyenge eredményeik u- 
tán újra hallatnak magukról 
és a megszerzett második he
lyezésükkel felküzdötték ma
gukat a legjobbak közé. A 
bronzérmes Kutató-mélyfúró 
együttese tartja Jó formáját, 
újra a dobogóra került. Meg
lepetés viszont a II-es és IV. 
üzem eredménye. Mindkét csa
pat kihagyott egy-egy fordulót

hiba elsősorban a csapat ösz- 
szetartásában és játékában ke
resendő.

KLUB

Fiatalos lendület, akarás jel
lemzi a Klub együttesét. A 
mérkőzés hevében több játé
kos elkapatja magát, ezzel az 
ellenfelet segíti a győzelem
hez. A jövőben higgadtabb és 
nyugodtabb fejjel eredménye
sebben szerepelhetnek, mert 
játszani is tudnak ...

AZ UTOLSÓ

A táblázat végén találjuk az 
Anyagosztály csapatát. A já
tékoshiány több esetben befo
lyásolta eredményeiket, de 
mind ezek ellenére a csapat 
tudásához mérten igyekezett 
helytállni.

A BÁNYÁSZ KUPA
1978. ÉVI VÉGEREDMÉNYE

1. Kut.-mf. 18 17 1 - 97: 17 35
2. Központ 18 11 2 5 103: 50 24
3. III. bü. 18 10 3 5 63: 53 23
4. II. bü. A 18 8 4 6 52: 51 20
5. Szóig. 18 7 3 8 60: 58 17
6. ÉDÜ 18 6 4 8 58: 69 16
7. II. bü. B 18 7 1 10 62: 81 15
8. IV. bü. 18 5 4 9 47: 59 14
9. Klub 18 4 1 13 60:120 9

10. Anyago. 18 1 4 13 39: 83 7

Kovács Miklós

és így nem szólhattak bele az 
érmekért folyó küzdelembe. 
Gyengébb eredménnyel is, de 
példamutatóan helyt állt az 
újonnan verbuvált Kis-kut. 
csapata, amely az öszsesítés 
alapján a hatodik helyre ke
rült. Nagy meglepetésre a 
férfi bajnokságot a Szolgálta
tósok zárják. Nem elírás. Csak 
két alkalommal álltak lóállás
ba, háromszor távolmaradtak. 
Vajon miért?

A női mezőnyből ezúttal a 
II. sz. bányaüzem emelkedett 
ki. Egyenletes csapateredmé
nyük alapján megérdemelten 
jutottak fel a csúcsra. Az 
édüs lányok igyekeztek, de 
ezúttal nem tudták megvéde
ni múlt évi bajnokságukat, 
ezüstérmesek lettek. A kuta- 
tós lányok lekopírozták a fér
fiak szereplését, ők is bronz
érmesek lettek.

Egy-egy forduló elmulasztá
sa miatt a IV. üzem, III. tí
zem és a Szolgáltató — már 
megint — csapatának így csak 
statiszta szerep jutott az idei 
versenyen.

híREK
A MECSEKVIDÉKI Vendéglá
tó Vállalat által üzemeltetett 
központi büfé engedélyt ka
pott a KÖJAL-tól, hogy mosó
szereket, piperecikkeket is á- 
rusítson. Ezzel az intézkedés
sel elsősorban a dolgozó nők 
bevásárlását segítik. 
EREDMÉNYES vásár. A la
punkban is meghirdetett, hasz
nált, felesleges tárgyak eladá
sa a munkásszállón nagy ér
deklődést váltott ki dolgozó
ink körében. A bútorok, por
szívók és egyéb lakberendezé
si eszközök többsége hamar 
gazdára talált, s az értékesítés 
összege elérte a negyvenezer 
forintot.
AZ ELŐZŐ évekhez hasonlóan 
a vállalati nőbizottság az idén 
is megszervezte a nők önkén
tes onkológiai szűrését, vizs
gálatát. A szeptember-október 
hónapban végrehajtott szűrés 
szervezésében a Vöröskereszt 
is nagy részt vállalt, így a 
múlt évnél sokkal többen, 
összesen 311-en vettek részt.
A KGST Atomenergiai Állan
dó Bizottsága legutóbbi mun
kabizottsági ülését Leningrád- 
ban tartotta szeptember 26—29 
között. Napirenden szerepelt 
az atomerőművek kiégett fű
tőelemeinek újrafeldolgozási 
kérdései. A háromfős magyar 
delegációt dr. Czeglédi Béla, a 
Kísérleti kutatási és automa
tizálási üzem vezetője vezette.
A MAGYAR-SZOVJET Baráti 
Társaság vállalati tagcsoportja 
október 9-én fogadta a szű
csiből érkezett 33 fős turista- 
csoportot. A vendégeket 
Rumpler Mihály bányamérnök 
köszöntötte. A szovjet vendé
gek két hetet töltöttek ha
zánkban, s ebből két napig 
Pécs nevezetességeivel is meg
ismerkedtek.
MEGKEZDŐDTEK a Munka és 
művelődés mozgalom üzemi 
vetélkedői október 27-én. Elő
ször a Központ, a Szolgáltató 
üzem és az Anyag- és áru
forgalmi főosztály 3-3 fős csa
patai versengtek. Az üzemi 
vetélkedők november 10-ig tar
tanak, összesen nyolc rendez
vény lesz vállalatunknál. A 
győztesek kerülnek a vállalati 
elődöntőbe, illetve döntőbe.
A SZEPTEMBER 23-i kommu
nista műszak munkabéréből 
119 ezer forint került a lakás
építés támogatási alapjába, 
dolgozóink önkéntes felaján
lása alapján.
AZ ÜZEMVEZETŐK és az ü- 
zemi szb-titkárok október G-án 
tanácskoztak Balatonmária- 
fürdőn a vállalati üdülőben. 
Bimbó József igazgatóhelyettes 
értékelte az ez évben végzett 
társadalmi, állóeszköz-fenntar
tási és -felújítási munkákat. 
A jelenlevőkön keresztül kö
szönetét mondott a szocialista 
brigádoknak az értékes mun
káért, majd ismertette az
1979. évre tervezett munkákat, 
amihez a brigádvállalásokon 
keresztül ismét kérte a dolgo
zók támogatását, segítségét.
A KÖZELMÚLTBAN 31 fős 
szovjet ifjúsági delegáció láto
gatott vállalatunkhoz. A szov
jet fiatalok üzemlátogatá
son vettek vészt a IH. sz. bá
nyaüzemben, ahol Németh La
jos főmérnök adott tájékozta
tót az üzem gazdasági tevé
kenységéről, Pál István KISZ- 
titkár pedig a bányászfiatalok 
mozgalmi munkájáról.

Az egyéni verseny hatalmas 
küzdelmet hozott. A férfiak
nál Szigeti és Tari ádáz har- 
fcot vívott, míg a nőknél Ló
káné és Péhlné küzdött az 
aranyéremért. A többi ver
senyző pedig a kiadó helyre 
lőtte be magát, eredményesen.

Eredmények. Női csapat: 1. 
II. üzem (Péhl Jakabné, Bózó- 
ki Ferencné, Zsigovics János- 
né) 2429 kör; 2. ÉDÜ 2282; 3. 
Kutató-mélyfúró 2207; 4. IV.
üzem 1823; 5. III. üzem 1784;
6. Szolgáltató üzem 853 kör.

Egyéni: 1. Lóka Gyuláné
(ÉDÜ) 864 kör, 2. Péhl Jakab
né (II. üzem) 844, 3. Bózóki 
Ferencné (II. üzem) 816 kör.

Férfi csapat: 1. ÉDÜ (Szi
geti József, Tari Imre, Széná- 
si Imre, Gál Jenő) 3650 kör,
2. III. sz. bányaüzem 3264, 3. 
Kutató-mélyfúró 3182, 4. II. sz. 
bányaüzem 2734, 5. IV. sz. bá
nyaüzem 2712, 6. Kis-kut. 2419,
7. szolgáltató 1027 kör.

Egyéni: 1. Szigeti József
(ÉDÜ) 1243 kör, 2. Tari Imre 
(ÉDÜ) 1223, 3. Poós István
(Kis-kut.) 1170 kör.

KERESZTREJTVENY
Rejtvényünk vízszintes 1., folytatva függőleges 14., 24., 25., 
26., 36. és Gl. sorában Juhász Gyula Magyar ősz cimü ver
séből idézünk egy versszakot. Megfejtésül az idézetet kér
jük beküldeni a szerkesztőség címére 1978. november 10-ig. 
A helyes megfejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Hőmérséklet. 15. 
.Ránc. 16. Keverék. 17. Idegen 
női név. 19. Ételízesítő. 21. 
Helyhatározó. 22. A lengyel lé
giforgalmi társaság nevének 
rövidítése. 23. Kacat. 25. Féltu
cat. 27. Női név. 28. Fordított 
kettős mássalhangzó. 30. Szán
tóföldjei. 34. Régi római pénz. 
35. Mező. 37. Alaktalan. 38. 
Eltulajdonít. 39. N.V. 41. E- 
gészséges ital. 43. m.A. 44. 
Európai nép. 45. Bárium. 46. 
Gyakori fém. 48. Por és víz. 
50. Gyilkos testvér. 52. Csomó. 
53. Becézett Ilona. 54. Ókori 
nép. 56. A fejben található. 
57. Olyan. 58. Azonos római 
számok. 59. Kocsma. 60. Ilyen 
lap is van. 62. Azonos magán
hangzók. 64. Tantál. 65. Vala
mi előtti helyre. 66. Szállító
oszlop. 68. Fél stopli! 69. Gal
lium. 71. Roppant nagy. 74. 
Szikladarab. 75. Tok betűi. 77. 
Finom szemcse. 78. A juh 
hímje. 79. Ritmusos mozgás. 
81. K.L. 83. Föld alatti üreg
ben lakó állat. 84. Érzelem. 
86. Téli sportot űz. 88. Fésü
letlen.

Függőleges: 2. Görög filozófus.
3. Lét. 4. Félig pezseg. 5. 
Magnézium. 6. G.R. 7. Igen - 
angolul. 8. Állami bevétel. 9. 
Strázsa (ford.). 10. Szintén 
nem. 11. Kazlak része! 12. öt
ven százaléka. 13. Női név. 
18. Sportszán. 20. Házikó. 29. 
Számnév. 31. Omladék. 32. 
Mint vlzsz. 54. 33. Elemi ré
szecske. 40. Beismer. 42. Sé
táló. 44. Olasz ember. 45. Üz
let. 47. Téli sporteszköz. 49. 
Tetejére. 51. Azonosak. 52. 
Bór és oxigén. 55. Igényelt. 
59. Becézett női név. 63. Azon

Pisztoly
Bajnok: Sáfrány és azEgyidőben ért véget a pisztolyosok döntője a kis- puskások versenyével. Meglepetés ezúttal is adódott: a múlt évi bajnok Szolgáltató együttese nem tudta megvédeni bajnoki címét az ÉDU-vel szemben, 112 köregységgel szorultak a második helyre. Valójában nem történt más, mint helyet cseréltek a múlt évi rangsorhoz képest.A sportszerűség jobb volt mint a másik fegyvernemben. Csak a IV. sz. bányaüzem csapata hiányzott egy alkalommal a versenyről a hat együttes közül. Az egyéni döntőben is változás történt. Jillek Szabolcsnak, a Szolgáltató üzem csapata versenyző jé-

a helyen. 66. T.A.A. 67. Égi
test. 70. „A” segítő, kísérő.
72. Visszaadd! 73. Sürgető 
szócska. 74. Idős. 76. Kínozz 
mássalhangzói. 78. Község Ko
márom megyében. 80. Iparo
sok érdekvédelmi szervezete 
volt. 81. Kicsi. 82. Lopva fi
gyel. 83. B.Ö.Ö. 85. S.A. 86. 
Téli sporteszköz. 87. L.Z. 88. 
K.J. 89. Kettős mássalhangzó.

Juhász Károly

Lapunk október 1-i számá
ban közölt keresztrejtvény he
lyes megfejtése:
Daindol meg Makár fái alatt 
csurgóra állították 
a szőlővel teli kádat. 
Mustillatú szélben 
a füst kék tündérei szálltak.

Könyvjutalomban részesül
tek: Danka Károlyné (7633
Pécs, Ybl M. u. 7/3.), Marék 
Lászlóné (Központ), Perlaky 
Andor (III. sz. bányaüzem).

Beszámoló
taggyűlés

A vállalati szakszervzezeti 
bizottság nyugdíjas alapszer
vezete 1978. november 22-én, 
16 órai kezdettel tartja évi be
számoló taggyűlését a Ságvári 
Endre Művelődési Ház nagy
termében. A hivatalos rész 
befejezése után baráti beszél
getés keretében megvendége
lik a megjelenteket.

ÉDÜ csapatanek, a múlt év bajnokának nem sikerült az ismétlés, Sáfrány István (ÉDÜ) remek sorozatokkal megelőzte és megérdemelten jutott az aranyérem birtokába.Jól versenyzett Hoffmann is, aki az ismeretlenégből „lőtte” be magát az élmezőnybe.Eredmények. Férfi csapat: 1. ÉDÜ 2669 kör, 2. Szolgáltató 2557, 3. II. tízem 2320, 4. Kutató-mélyfúró 2316, 5. III. üzem 2268, 6. IV. üzem 1841 kör. E- gyéni: 1. Sáfrány István (ÉDÜ) 944 kör, 2. Jillek Szabolcs (Szolgáltató) 904, 3. Hoffmann József (ÉDÜ) 882 kör.
K.—M.
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Korszerű létesítmény saját erőből

Átadás 1979-ben
z V. sz. bányaüzem építése áll jelenleg ér- míg a szélek a gát körül deklődésünk középpontjában. Érdeklődünk, s minden bizonnyal a Kara- ha ott vagyunk, kíváncsian nézelődünk, mert kum sivatagra hasonlíta- tudjuk, hogy kiemelt állami beruházásról van szó. nak. Az igazság az, hogy Egy-egy aprócska hír hallatán értesülünk viszont ar- a tározót valamilyen ha- ról, hogy vannak igen jelentős vállalati beruházások talmas betonmedencének is, amelyek saját fejlesztési alapból épülnek. E beru- képzeltem el. A látványházások a termelés valamilyen formában történő elő- így különösen érdekes.segítését szolgálják, így az épülő vakaknák, vagy, az __ Mit gondol, mennyiÉDÜ zagytározója is. Az új zagytározó létesítését víz van itt, __  g mutat amindenek előtt az állami nagyberuházásként meg- tározó közepére. — Egy- valósuló V. sz. bányaüzem indokolja. A régi már millió köbméter, ebből na- nem képes befogadni az V. bányaüzemből érkező érc pOn^a több ezer köbmétert feldolgozásából származó zagyot. Természetesen a bő- visszaforgatunk az üzem- vítésre az új bányaüzem nélkül is sor került volna, bg ég újra felhasználunk, de lényegesen kisebb kapacitással. A zagytározó fon- A tározónak különben szá- tosságat nem lehet vitatni. Ezért felkerestük az ille mos egészség— és környe— tékes szakembereket és az épülő új zagytározóról ér- zetvédelmi előírásnak kell deklődtünk. megfelelni. Lényeges ésfontos a tározó szigetelése,— A tervezési munkák — Dehogy! — s öröm- a szivárgó rendszerek szak- 1974-ben kezdődtek, míg a mel nyúltam a rajz után. szerű működtetése és a kivitelezés 1976-ban — — Látja — mutatott a környezetbe fúrt megfigye-kezdte tájékoztatóját Sál- rajzra —, a befejező mű- kutak elemzése.

Iái Árpád, beruházási ősz- velet a vegyi dúsítás, ítályvezető. — Ez év végéig innen kerül a meddő £ megvalósul a pénzügyi tel- zagytározóba.jesítés 80-83 százaléka. A. magyarázatot a gép UJ alui,ulíclJFeladataink három irányra kocsivezeto fékezésé sza- monjja az üzemeaysé<*-ve-
— Külön feladatot jelent a tározógát stabilitásának biztosítása — ezt már az épülő új zagytározónáltagozódnak. Egyszer az é- kítja meg. pítész munka, mely az u- — No, akkor megérkez- hektárnyi terüieten hatal. tak, előgátak, gátépítés, tünk mondja Rayman mag mennyiségű meddő- szivattyúház, csőkamrás a- Janos —, ez a tarozo. zagy tárolásáról van szó. dagoló épülete, , szociális _ Én még mindig nem Nézze csak, az alapgátakat létesítmény építésére, a te- látom, de majd biztosan megépítjük, de a későb- reprendezésre és a zagytá- meglátom — nyugtatgatom biekben már az idekerülő rozó hatalmas földműnké- magam. meddőből emeljük körtöl-jára szorítkozik. A tech- — Menjünk fel a gátra tésszerűen mind magasabb- — mondja, s mutat egy ra a tározó gátját. A gátnövényzettel sűrűn benőtt építés a vegyi technológia domboldalra. befejező része, hiszen— E meglevő zagytározó ugyan olyan folyamatosan . ~ , további emelése biztonsá- történik a zagy fogadásavédelem, így talajkezelést gj feltételek romlása nél- és a gát emelése, ahogy a végzünk, védőerdősávot és kui mar nem lehetséges — vegyi technológia üzemel, figyelőkút-rendszert telepi- mondja fent a gáton. Éppen ezért, a zagy fogatúnk. A technológiai rész Szétnézek — van vagy dósában történő legkisebb elkészültével 1979-ben be- százhektáros a terület — fennakadás is a vegyi fo- fejeződnek a munkálatok jff minden olyan, mint lyamat azonnali leállítását és üzembe helyezzük. Az egy lápos, iszapos terület, eredményezné.új zagytározó várhatóan az ezredfordulóig lesz elegendő a meddő tárolására.__  Az érc koncentrátumtechnológiai feldolgozásának befejező része a vegyi dúsítás. Az itt kilúg- zott, illetve dúsított koncentrátum mintegy különválik, dúsítmánnyá és meddővé — ezeket már Róka 

Péter üzemvezető mondja.— A meddő innen a zagytározóba kerül, míg a dúsítmányt szárítjuk, majd csomagoljuk. Egyébként járt már a zagytározónál?— Még nem volt alkalmam — mondom.— No, akkor legjobb, ha 
Rayman János üzemegység-vezetővel kimegy a helyszínre. Vannak érdekes látnivalók, meg különben is jobb, ha személyes tapasztalatokat szerez.Ebben maradtunk, s néhány perc múlva már kocsiban ültünk az üzemegység-vezetővel, aki papíron nagy vonalakban lerajzolta a bányáktól a zagytározóig a technológiai folyamatot.— Tudja, csak a jobb megértésért, ha nem haragszik — mondta.

nológiai szerelés, a több száz méter csővezeték, a csőkamra adagoló és a szivattyúház szereléséből áll. Lényeges itt a természet

zeto. A több mint száz-

A Nagy Októberi Szocialista Forradalom 61. évfordulója alkalmából a Munka Érdemrend bronz fokozata kitüntetésben részesült Steinhőfer Károly (Szolgáltató üzem).A Haza Szolgálatáért Érdemérem ezüst fokozata kitüntetést Magvasi Lajos (IV. sz. bányaüzem) kapta.Az MSZMP Baranya megyei Bizottsága Kiváló Pártmunkáért Emlékplakettet adományozott dr. Nyéki Károlyné (Központ), dr. Tóka István (Kutató-mélyfúró üzem) és Pólyák Dénes (Szolgáltató üzem) elvtársaknak. a pártban eltöltött 25 éves tagságukért huszonötén vették át az MSZMP Központi Bizottság Lenin Emléklapját. A megyei pártbizottság Kiváló Pártmunkáért oklevelét tizennyolcán, míg a vállalati pártbizottság oklevelét negyvenhatan kapták.KISZ Érdemérem kitüntetésben részesült Jeneinc Martinkovics Márta, a vállalati KISZ-bizottság munkatársa. Honvédelmi Érdemérem kitüntetést Far.I c*. Ferenc (III. sz. bányaüzem) kapott.Kiváló társadalmi munkáért kitüntetésben Barcsa Zsigmond (II. sz. bányaüzem) részesült.Aranykoszorús KISZ-jel vényt hárman, a KISZ KB Dicsérő oklevelét hatan kapták.Az üzemi ünnepségeken dolgozóink közül harmincegyen részesültek Kiváló dolgozó kitüntetésben. Igaz' gatói dicséretet ötvenhármán kaptak.A vállalati szakszervezeti bizottság Elismerő oklevelét száznyolcan vették át. Üzemeinkben közel egymillió forintot osztottak szét jutalomként.

A III. sz. bányaüzem 42-es csapatának munkahelyén Tatai Zoltán és Papp László csillések omlasztási munkák előkészítéséhez faanyagot adnak fel a feltörésbe. Keller Gábor felvétele
A //. számú bányaüzemben

Napirenden 
a tanulás

Folyik a munka az ÉDÜ gumisműhelyében. Balról Molnár Ferenc bányaüzemi megrendelésre tömítőgyűrű és szimering formákban készíti elő a nyersgumit sütésre. Háttérben Gáspár Ferenc és Grassze Alfréd nyomásszűrő fedél tömítést vulkanizálnak össze. Keller Gábor felvétele

A II. sz. bányaüzem pártbizottsága októberi ü- lésének tárgya a káder- és személyzeti munka, valamint a tanulás és továbbképzés helyzetének értékelése volt.A már előzetesen kiadott írásos anyag áttanulmányozása után sok hozzászólás bizonyította a fenti tárgykör időszerűségét, fontosságát. Fokozza a dolog jelentőségét az is, hogy üzemünknek nemcsak a jelen körülményeit szem e- lőtt tartva keH gondoskodnia a jövőről, hanem fél szemmel már az V. sz. bányaüzemre, annak újfajta körülményeire is figyelnie kell. E fokozott igények a- lapján már most gondoskodni kell a káderutánpótlásról, a megfelelő szakemberképzésről, továbbképzésről.Üzemünk ezen elvárásoknak igyekszik is eleget tenni és — a lehetőségek alapján — így irányítja oktatási programját.Az értékelés megállapította, hogy a legnagyobb problémánk a felsőfokú végzettségűek terén van. Az elmúlt évben ugyanis részben áthelyezés, részben nyugdíjbavonulás miatt, négy fővel csökkent e- zek száma. Pótlásukhoz vállalati segítséget kellett kérni, illetve külső válla

lattól oldottuk meg. Egyéb téren szakembereink utánpótlását igyekszik üzemünk saját erőből megoldani. Ezt bizonyítják az alábbi oktatási formák is, melyeken dolgozóink részt vesznek: állam- és jogtudományi egyetem (2 fő), műszaki főiskola előkészítő (3 fő), felső- és középfokú munkaügyi tanfolyam (2 fő). Megoldott a technikusok, aknászok, művezetők és villanyszerelők továbbképzése. Befejeződött az önálló villanyszerelők tanfolyama és a kábelszerelők tanfolyama is. Külön megemlítendő a villanyszerelők örvendetesen nagy továbbtanulási kedve. Biztosított a föld alatti lakatoscsoport továbbképzése, illetve a kettős szakma megszerzése. Idén már vett részt vájártanfolyamon lakatos szakképzettségű is.A fenti eredményeink mellett azonban vannak nehézségeink is. Míg a közép- és felsőfokú iskolákban aránylag szép számmal jelentkeznek dolgozóink, addig az általános iskola 8. osztályát nem a- karják vállalni. Ugyanígy nehézkesen megy a brigádvezetők továbbképzése is, pedig ezt öt év alatt minden brigádvezetőnek el kell végezni! Nagy Sándor
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Jobb, ha ön kérdez...

Egy ára a bányamérésiosztályvezetőnél

A vállalat bányamérési osztályának főhatósági rendeletek, utasítások, ágazati szabványok és a MÉV Szervezeti és működési szabályzata előírásainak megfelelően kell dolgoznia. A szakmai irányítás terén hozzájuk tartozik a bányaüzemek és a Kutató-mélyfúró üzem önálló geodéziai csoportja.Ennyi ismeret birtokában léptem be Jobb Jó
zsef osztályvezető irodájába. Rosszkor. Az éjszakai műszak alatt történteket és az elkövetkezendő feladatokat beszélte éppen dr. 
Hamvas Antal bányamérő technikussal. így félrehúzódtam addig, kényelmesen elhelyezkedve a fotelban, s cigarettám után kutattam. Már majdnem sercent a gyufa a dobozon, amikor észrevettem, hogy sehol nincsen hamutartó. Hoppá, villant az agyamba a felirat, amit az ajtón olvastam: Nem dohányzó! Gyorsan visszakoztam. A kisraport, vagy, ha úgy tetszik a kísértekezlet osztályvezető és kollegája között közben véget ért.— Az akna a szíve egy üzem termelésének, tehát nagyon kell ügyelni arra, hogy ez mindig pontosan és jól dobogjon.— Most éppen benne vagyunk az ilyen munkában ■— mondja az osztályvezető —, lemélyült az V. szállítóakna. Elindultak a vasszerelésekkel és a technológia olyan, hogy felülről lefelé történik a tartóvasak szerelése egy munkapadról. Minden szakban ott vannak az embereink s az a feladatuk, hogy a tartóvasak a mélység függvényének megfelelően is a helyükre kerüljenek. Egykét milliméter pontossággal kell szerelni, mert az egész aknahosszban — közel 1200 méter — nem szabad elkövetni három centiméter eltérést. Ráadásul, a hőmérsékleti korrekciókat is figyelembe kell venni, gondolva arra, hogy a szabadban esetleg mínusz 20 fok lesz télen, lent viszont plusz 40 fok. Október 20-tól 1979. márciusáig dolgozik az osztály e munkaterületen, s utána az aknatorony építésén. A mélyítés kezdetétől az tízem átadásáig közel nyolc év telik el. Akkor tudjuk meg, hogy amit végeztünk jó-e. Na, de azt hiszem, jobb, ha ön kérdez...

— Munkájuk sokirányú, 
mégis arra kérem, ponto
sítsa a bányamérési osz
tály tevékenységét.

— A vállalat minden fizikai és műszaki dolgozójának egyetlen közös célja: az érc minél gazdasá

gosabb és veszteségmente- sebb kitermelése. Ehhez sok mérésre, irányító munkára, térképekre van szükség, mert egyáltalán nem mindegy, hogy a legész- szerűbben jutunk-e el a végcélhoz. Számtalan bányamérési munkát kell elvégeznünk ahhoz — amit aztán a művelőkkel, a geofizikával és geológusokkal közösen úgy kell hasznosítanunk —, hogy csapataink a leggazdaságosabban, a legkevesebb folyóméter és köbméter ráfordításával tudják az ércet kitermelni. Ebben a folyamatban egy láncszem a bányamérés. Munkánk nem látványos, de például abban a térképben jelentős része van munkánknak, melyet a szakbamenő művelők kézbevesznek. Megtudják róla, egy bizonyos munkahelyen milyen irányba kell bányászkodni úgy, hogy a leggyorsabban jussanak el az érchez. A bányamérés munkája nem zárul le az-

Munkában a bányamérők szinti ereszkéjének felső szint ellenőrzést Bcrhidai zi.
a III. sz. bányaüzem 9-es rendezőjében. Az irány és Lajos és Koch Ferenc vég-Keller Gábor felvételezal, hogy kitermelik az ércet. A hozzánk tartozó ÉDÜ geodéziai csoport a feldolgozás területén fejti ki tevékenységét. Ügy tudnám összegezni, hogy a kutatástól — ahol szintén geodéziai munkákat végzünk — a végtermék előállításáig mindvégig megtalálható a bányamérés munkája.

— Úgy tudjuk, korszerű 
technikai eszközök segítik 
munkájukat.— Igen. Régen egy ak- nafüggélyezéses iránylevi- tel körülbelül húszezer forintba, egy buszravaló ember többműszakos munkájába került, általában vasárnap. Ma giroteodolittal, hétköznap és nem az aknában mozogva, tehát sokkal biztonságosabban, négyen két óra alatt elvégzik e munkát. De említhetném az elektrooptikai távmérőt is, hiszen amíg nem volt, egykilométeres távolság mérése szalaggal hét embernek, közel négyórai munkájába került. Ma

a fénytávmérővel ez a távolság három embernek 15 perces munkát jelent. Fontos szerepet kapott az utóbbi években — különösen a gyorsvágathajtásnál alkalmazzuk sikerrel — a lézer. Olyan helyekre építünk be lézert, ahol tudjuk, hogy több száz méteren keresztül egyenes szakasz következik.
— Ha megengedi, vált

sunk témát. Elmondaná, 
honnan jött, milyen utat 
hagyott maga után? Elége
dett munkájával és önma
gával?— Elektromérnök szerettem volna lenni, de a soproni egyetemen tanult egy földmérőmérnök barátom és annyi szépet mesélt az ottani körülményekről, hogy oda jelentkeztem. A földmérő mérnöki diplomát 1956 áprilisában vettem át és pár nappal később, május 1-én a vállalathoz kerültem. A kutatásnál dolgoztam először, majd Bakonyán körletes

bányamérőként. A későbbiekben a bányamérés vezetője lettem, s aztán 1962- ben jöttem ide az osztályra. Hogy hogyan kerültem földmérő mérnökként bányavállalathoz? Egyetemista éveim nyári szünidejében mindig szén-és ércbányáknál dolgoztam diáktársaimmal. Nekem akkor megtetszett a bányászat, így tudatosan készültem arra, hogy majd ilyen vállalathoz jövök dolgozni. Ezért a kötelező tantárgyak mellé plusz tantárgyakat is felvettem, s így kőzetmechanikából, bányamérésből, bányaművelésből és szellőztetésből is vizsgáztam. Elégedett vagyok-e a munkámmal? Biztosan, hiszen közel 23 éve végzem. Magammal? Soha nem lehet elégedett az ember. Vannak dolgok, amiket másként csinálnék, amiken javítanék. A bányászatot, a vállalatot viszont — ha mindent újra kezdenék — ismét megkeresném.Veress Tamás

Ülést tartott a vállalati pártbizottság
A vállalati pártbizottság október 20-án ülést tartott a Központ tanácstermében. A pártbizottság tagjai Bujtor Béla pb-titkár helyettes előterjesztésében tájékoztatót kaptak a cselekvési program időarányos végrehajtásáról. Az írásos jelentést előzőleg már a gazdaságpolitikai bizottság és a párt-végrehajtóbizottság is megtárgyalta. A jelentésből megállapítható, hogy a pártbizottság cselekvési programjában szereplő fontosabb gazdaságiműszaki feladatok időarányosan végrehajtásra kerültek. Nem valósultak meg viszont a teljesítmény növeléssel kapcsolatos tervek, valamint nem javult a munkaidőalap kihasználása sem. A menet közbeni végrehajtás ellenőrzése tehát ráirányítja a figyelmet a további tennivalókra.

Ifjúsági parlamentek
Az elmúlt hónapban zajlottak le a munkahelyi ifjúsági parlamentek. Vállalatunk fiataljainak a felkészítését a parlamenteket megelőzően KlSZ-taggyű- lésen végeztük, ahol ismertettük velük a KISZ KB által kiadott érdekképviseleti és érdekvédelmi jogosítványokat, valamint az Állami Ifjúsági Bizottság irányelveit az ifjúsági parlamentek idei megrendezéséről.A KISZ-szervezetek vezetőségei előzetesen véleményezték a fiatalok elé kerülő beszámolókat, melyek foglalkoztak a fiatalokat érintő gondokkal és eredményekkel.A fiatalok mozgósításában a KISZ-szervezetek aktívan részt vettek, de ennek ellenére a KISZ-en

A IV. sz. bányaüzemben

Komplex polgári 
védelmi gyakorlat1973. október 19. 07 óra 5 perc. Utasítom a parancsnok elvtársat, hogy a Pv intézkedési terv... elrendelem, a folyamatos ügyeleti szolgálat felállítását, a veszélyeztetettségi időszakra meghatározott gazdasági és pv-feladatok végrehajtását ; . .Ezzel kezdetét vette üzemünkben a kiképzés keretében végrehajtásra került komplex gyakorlat. Első nap a parancsnoki állomány a kapott feladatok alapján kidolgozta a folyamatos termelés feltételeit rendkívüli körülmények között, az üzem védelmének, a dolgozók ellátásának, életük megóvását szolgáló egyéni és kollektív eszközök biztosításának módját. A második nap a polgári védelmi alegységek a feltételezett helyzetnek megfelelően a szennyezett terület mentesítését hajtották végre. A gyakorlat során jóleső érzéssel állapí

Személyi változásokBeszámoló hangzott el a pártépítési munkabizottság sokrétű munkájáról is. A bizottság munkája nem látványos, de a párt belső életével, a pártdemokrácia érvényesülésével, a kádermunkával, a tömegszervezetek támogatásával és a többivel való tevékenységük fontos politikai feladat, A pártépítés keretében évente 55—60 párttag felvételére kerül sor.A két pb-ülés között végzett munkáról szóló tájékoztatót is tudomásul vette a pártbizottság, Kovács István pb-titkár előterjesztésében.Ezt követően személyi kérdések kerültek napirendre. Bus Jánost — kérésére, érdemei elismerése mellett — felmentették a vállalati fegyelmi bizottság

kívüli fiatalok egy részénél teljes érdektelenséget tapasztaltak. A parlamentek nagy részére azonban az aktív és alkotó légkör, az ifjúság többségének érdeklődése volt a jellemző.A felvettődött kérdések közvetlen munkahelyi problémákkal, szervezési, munkavédelmi témákkal, szociális gondokkal, lakáskérdéssel, közlekedési hiányosságokkal foglalkoztak. A tapasztalatok szerint a fiatalokat leginkább a munkahelyi gondok megoldása érdekelte.Az ifjúsági parlamenteknek elsősorban az ifjúsági törvény helyi végrehajtását szolgáló intézkedési tervek megvalósulását kell elemeznie. A törvénynek csak egy részét alkotja a III. fejezet: Az ifjúság

tottuk meg, hogy a parancsnoki állomány felkészültségének megfelelően magas szinten hajtotta végre a kapott utasításokat, bizonyságot téve arról, hogy egy adott esetben is ura tud lenni a veszélyhelyzetnek.A beosztott állomány megfelelő politikai előkészítés után példás fegyelmezettséggel, védőfelszerelésben végezte a szeny- nyezett területen a kapott feladatokat.A gyakorlaton részvevő döntnökök, valamint Horváth József alezredes, városi törzsparancsnok megelégedéssel szemlélte a parancsnoki törzs és a különböző alegységek összehangolt tevékenységét. Végső értékelésük az volt, hogy a polgári védelmi felkészítés megfelel a korszerű követelményeknek és példaképül állítható más vállalatok elé..Dr. Györkő Antal

elnöki tisztségéből. Ugyancsak felmentették — nyílt szavazással — Bugyik Jánost a pártépítési bizottság tagságából, Balyi Istvánt a vállalati pártbizottsági tagságából. A pártbizottság nyílt szavazással beválasztotta a pártépítési bizottságba Varga Lajost, a Szolgáltató üzem dolgozóját. Titkos szavazással — egyhangúan — megválasztották Bugyik Jánost a vállalati fegyelmi bizottság elnökévé, valamint Mészáros Istvánt, a KISZ vállalati Bizottsága titkárát, a vállalati pártbizottság tagjává.Az ülés befejezéseként Kovács István pb-titkár néhány időszerű feladatról tájékoztatta a pártbizottság tagjait. Juhász Károly

részvétele a munkában; tehát a munkahelyi problémákon kívüli felvetéseket is vártak a gazdasági vezetők. De ebből az is következik, hogy a munkahelyi témák többsége ellenére az ezzel kapcsolatban felmerült kérdések megválaszolását azzal elintézni, hogy ez termelési tanácskozás elé való téma nem elegendő.Az ifjúsági parlamentek alapvető feladatuknak eleget tettek: megvitatták a beszámolót, az intézkedési terveket, állást foglaltak az ifjúságpolitikai célú pénzeszközök felhasználási tervéről és küldötteket választottak a november 23- án megrendezésre kerülő vállalati ifjúsági parlamentre.
Srenk Attila
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Robbantások a hányában,
az iparban, a mezőgazdaságban
n nagyvállalatoknak általában műszaki fejlesztési osztályuk van, így volt ez nálunk is, mígnem 1962-ben olyan döntés született, hogy alakuljon egy önálló üzem, a műszaki fejlesztési feladatok megvalósítására. A műszaki fejlesztési osztály megszűnt és létrejött a Kísérleti kutatási és automatizálási üzem. Itt koncentráltan végezték a bányászati, gépészeti, vegyészeti és geológiai, valamint a geofizikai feladatokat, önálló üzemegységenként. Ugyanekkor alakult a műszaki főosztály, mely a termelés mellett központilag irányítja a fejlesztési tevékenységet is. Idővel a bányászati üzemegység feladatai mind szorosabbá váltak a bányaüzemekkel, így célszerűvé vált, hogy bányaüzemhez tartozzon. Erre az „áthelyezésre’’ ez évben sor került, a volt bányászati üzemegység most a IV. sz. bányaüzemben, fejlesztési részlegként végzi feladatát. Sokrétű munkájukról beszélgettünk Horváth Kálmán fejlesztési főmérnök helyettessel és Oravecz József részlegvezetővel.
— Változott-e munkájuk, 

hogy a ÍV. sz. bányaüzem
be kerültek? — kérdeztük a főmérnökhelyettest.— Ugyan azt a műszaki fejlesztési tevékenységet végezzük, azt a tervet folytatjuk, amit a Kísérleti kutatási és automatizálási üzemnél, azzal a különbséggel, hogy még konkrétabbá vált feladatunk, még közelebb ál a gyakorlathoz. A vállalat műszaki fejlesztési tervének nagy részét e csoport, a fejlesztési részleg végzi, illetve végezteti. Ugyanaz a létszám települt át, de kibővült a bányaüzem műszaki csoportjával.

— Az, hogy fejlesztési 
részleg, a kívülállónak nem 
sokat mond. Ismertetné a 
munkájukat?—■ Tevékenységünk a már említett műszaki fejlesztési tervben szereplő feladatok megoldása. Először is a tömegtermelő munkahelyek tervezése, ebben a robbantástechnológia lebonyolítása. Uj fúróberendezések kipróbálása, üzemeltetése, kőzetmechanikai feladatok megoldása. Ezen felül szellőzte- tési és klimatizálási, továbbá porvédelmi feladatokat is ellátunk, a fejlesztési részleghez tartozik az An- dokeverő-telep is, ennyit talán dióhéjban, hiszen minden részfeladat számtalan összetevőből áll.

— Úgy tudjuk, a rob
bantástechnológia fejleszté
sével foglalkozó részlegük 
időnként épületrobbantáso
kat is végez külső cégek
nek?— Igen, 1974-ben volt az első ilyen feladatunk — veszi át a szót Oravecz József részlegvezető —, amikor felkérésre, vállaltuk a Kossuth téren bontásra í- télt Vadászkürt fogadó lerobbantását. A Vadászkürt robbantása után megnőttek az ilyen külső munkákra az igények, hogy csak párat említsek: a Kaposvári Cukorgyárban egy gyárcsarnok és egy hatvanméteres kémény lerobbantását végeztük. Ezt követően több ízben robbantottunk a Pécsi Húsipari Vállalatnál, majd megint Kaposváron a cukorgyárban, s ugyancsak itt a húskombinátnál két vasbeton csarnokát, „fektettük kétváll- ra”. Aztán több helyütt végeztünk kéményrobbantásokat. Ebben az évben a DDGÁZ-nál volt igen jelentős munkánk, ahol két elavult széntorony egyidejű robbantását kellett percnyi pontossággal elvégeznünk.

— Igyekszünk ezeket az ipari robbantásokat visszaszorítani — veszi át a szót Horváth elvtárs —, mert igen sok megrendelés érkezik ilyen munkákra. Sokat megértünk, mert valóban vannak olyan bontási munkák, melyeket csak robbantással lehet elvégezni. ,Igy volt ez a sörgyár kéményénél is, amely leomlásával veszélyeztette az alatta húzódó amóniagáz- vezetéket, de gépterek is elhelyezkedtek a kémény tövénél. Uzemzavaros jelleggel kellett ezt a feladatot elvégeznünk, két nap alatt történt a kémény megfúrása és lerobbantása.
— Bányavállalatról lé

vén szó, föld alatti robban
tásokhoz szoktunk. Mit je
lentett önöknek ez az új
szerű feladat?— Mindannyiunk érdeklődését felcsigázta, nagy lendülettel álltunk hozzá. Minden robbantáshoz komoly számításokat, terveket kellett készítenünk. A töltés, a robbanóanyag-felhasználás mennyiségét, az időzítés sorrendjét és még azt is, hogy melyik fal milyen irányba dőljön, mindmind aprólékosan meg kellett tervezni. Amit annak idején bányáinkban is állítottunk, hogy az FMG, tehát a hosszúkésleltetésű gyutacsot kel használni ahhoz, hogy a robbantás megfelelően irányított legyen, itt az épületrobbantásoknál is beigazolódott.

— Ismereteink szerint a 
mezőgazdaság munkájába 
is besegítenek robbantás
technikájukkal.—■ Külső munkáinkban 1975-ben új feladatként jelentkezett a mezőgazdaságban végzett szervestrágya- robbantása — veszi át a szót a részlegvezető. — A baksai tsz-ben végeztünk először ilyen kísérletet, bemutató jelleggel, a környék szakemberei számára. Ezt követően olyan sok megrendelést kaptunk, hogy egyszerűen nem győztük sem létszámmal, sem idővel. Egyébként e technológia alkalmazásának lényege, hogy egyenletes terítést biztosít.— Kiegészítésként azért még valamit — kapcsolódik a beszélgetésbe Horváth Kálmán. — Abban az időben rengeteg szervestárgya gyűlt fel, mivel a műtrágya-felhasználás fokozódott. A mezőgazdász szakemberek szerint a szer- vestrágya-felhasználás is szükségszerű, mert azt bizonyos idő után a műtrágya nem pótolja, a mező- gazdaságnak azonban en

nek kiszórására nem voltak gépei, s ezért került sor —■ csehszlovák kísérletek alapján — a robbantásos trágyaterítésre. Ma már fogyóban vannak e szervestrágya-készletek úgy, hogy terítése közel sem akkora gond, mint volt 1975-ben, 1976-ban. Azaz igazság, hogy nem szívesen vállaljuk már e feladatokat, de az épületrobbantásokat sem. A- menyire lehet, szűkíteni kell a kört, hogy saját feladatainkat nagyobb intenzitással láthassuk el. Különösen a tömegtermelő munkahelyek robban- tástecnikaj feladatait. Reméljük, hogy ezek mind szélesebb körben fognak bányaüzemeinknél elterjedni, amit a termelékenység növelése is megkövetel. Akkor viszont dolgozóinkat jobban e feladatokhoz kell állítani, mert mégiscsak ez a főtevékenységük — mondta végezetül a főmérnökhelyettes.A vállalat műszaki fejlesztési tervében mindig az egyik fő tevékenység a robbantási technológia fejlesztése volt. Először a hatvanas években a megfelelő robbanóanyag, gyutacstípus megválasztás, a későbbiekben a lyuktelepítések, fúrólyukszám csökkentések szerepeltek a feladatok között. A hetvenes évek elején az Ando robbanóanyaggal, majd ennek gyártását, felhasználását kísérletezték ki. Különböző betörési formákat alkalmaztak, amelyek a fogásmélység növelését célozták. Továbbá azt, hogy minél kevesebb fúrólyukkal, robbanóanyaggal biztosan és gazdaságosan robbantsanak. Jelenleg a IV. sz. bányaüzemben termelő tevékenységet, de speciális robbantó munkálatokat végeznek. A tömegtermelő munkahelyeken dolgoznak, ahol 20 méteres fúrólyukakat kell lerobbantani és e- gyes esetekben még ötezer tonnánál többet is lehet jöveszteni ilyen technológiával.
Veress Tamás

A megkezdett fejtési kamrában balesetveszélyt elhárító kopogózást végez Molics József szakvezető vájár (III. sz. bányaüzem 46-os csapat).

Szűk helyen, szorongatott helyzetben villamos ellenőrzés és földzárlat okának keresése. Felvételünkön Ács Lukács villamos csoportvezető a III. sz. bányaüzem 8. szintjén a 68-as keresztvágatban.Keller Gábor felvétele
Munkaidőmérleg
Beszélgetés Varga Ernő üzemvezetővelAz üzemvezetői szoba ajtaja mindig nyitva áll, így néhány percig részese voltam a gazdasági vezetők megbeszélésének. Varga Ernő asztalán statisztikai jelentés, tervek, tények. Szóba kerül: a teljesítmények alakulása, az évből visszalevő munkanapok száma, a produktív műszakszám. Magamban arra gondolok, hogy megkezdődött már a visszaszámlálás, rohamosan csökkennek az év hátralevő munkanapjai. Ha eddig főbb termelési mutatóinkat nem teljesítettük, a „csodatevésre” már nincs sok idő. Addig, amíg gondolataim csapongtak, az arcok érzékeltették, hogy nincs is szükség „csodatevésre” csak további lelkiismeretes munkára. Ezután én is elmondom jövetelem célját: a munkaidőmérleg alakulásáról szeretnék tájékoztatást kérni.— Műszakgazdálkodásunk alakulásával nehézségeink voltak és vannak, ez különösen a produktív csoportnál jelentkezik annak ellenére, hogy az állományi létszám a tervezett szint körül mozog. A prob

Keller Gábor felvétele

lémát egyértelműen a kieső műszakok kedvezőtlen alakulása okozza — mondja Varga Ernő.
— Mi lehet ennek az a- 

lapvető oka?—• A csapatok teljesítménybérezésben részesülnek, ezért a keresetek változóak. Esetenként 10—15 százalékkal magasabb a táppénz öszsege, mint ezen időszak alatt lenne a kereset. Több évi adatot figyelembe véve évenként 4 —4,5 munkanap kieséstöbbletet produkálunk a tervezettől, ezt az igazolatlan távoliét és főleg a betegség okozza.
— Milyen intézkedések

kel próbálták ezt megfé
kezni?— Az igazolatlan távollétet illetően türelmi időt adunk, ha reménytelen, meg kell válnia üzemünktől a felelőtlennek. Az é- venkéntí hűségjutalom kifizetésének szabályzata némi engedményt tesz a bumlizóknak, csak a tárgyhónapra eső hűségjutalom kifizetését korlátozza. A legtöbb gondot a betegségből adódó műszakkiesés o- kozza. Ennek csökkentését az anyagi ösztönzőrendszerrel próbáltuk elérni. 1977 decemberében elfogadott anyagi ösztönző rendszerrel kezdtük az 1978-as évet. Elvileg jó volt, de nem értük el azt a mértéket, amit célul tűztünk;

— Az év mely időszaká
ban legmagasabb a kieső 
napok száma?— A május, június, július, ezek a csúcshónapok. Itt a grafikonon jól látszik: a piros vonal a tervtől való eltérés, a kék a kereset. E kettő közel arányosan követi egymást, egyhónapos eltéréssel.

— Ez nem kimondottan 
az egészség megóvását tük
rözi.— így van. Ezért kigyűjtöttük azokat a személyeket, akik már hosz- szabb távon, főleg ezekben a csúcshónapokban rendszeresen táppénzen vannak, ez 106 fő. Ezekkel az emberekkel külön foglalkozunk, emberséges elbírálással, kiszűrjük, eltávolítjuk azokat, akik a közösség érdekei fölé helyezik egyéni érdekeiket.Tóth János

Szocialista
brigád
vezetők
tapasztalat-
cseréje

— Mitől szocialista egy szocialista brigád? —hangzott el a sokszor feltett kérdés abban a rövidfilmben, amely október 23-án a Mecseki Szénbányák és a Mecseki Ércbányászati Vállalat szocialista brigádvezetőinek tanácskozását nyitotta meg a Puskin Művelődési Házban. A két vállalat brigádvezetői é- vente találkoznak egymással és más-más témában cserélik ki tapasztalataikat. Ezen a foglalkozáson az üzemi és brigáddemokrácia volt napirenden.Korompai Péter, a Bányaipari Dolgozók Szak- szervezete Közgazdasági osztályának vezető helyettese vitaindítójában elmondta, hogy az üzemi demokrácia rendszere — hasonlóan a többi szocialista országhoz — kiépült hazánkban. Ebbe a rendszerbe illeszkedik a szocialista brigádok demokráciája. Napjaink legfontosabb feladata, hogy e fórumok érdemben tanácskoznak és döntsenek, vagyis valóságos tartalommal töltődjenek meg.A szénbányász szocialista brigádvezetők elmondták, hogy a túlvállalások néha már meghaladják a munkások erejét, a pót- műszakokon egyesek a több kereset miatt teljes erővel dolgoznak, míg hétközben másoktól várják ezt. Kifogásolták, hogy a bányászok anyagi-erkölcsi elismerése nem áll arányban az általuk végzett nehéz munkával. A rokkant bányászok rehabilitációja nem megoldott. Néha o- lyan munkakörbe osztják be őket, ami önérzetüket sérti. Intézmények, lakásépítés, fiatalok stb. támogatására szerveztek már társadalmi műszakot, gondolni kellene egyszer az idős, alacsony nyugdíjjal rendelkező bányászokra is — javasolta Pécsbányaü- zem egyik brigádvezetője.A Mecseki Ércbányászati Vállalat IV. sz. bányaüzemének brigádvezetője, Deák László az ifjúsági brigádokról, a bennük rejlő erőről és az utánpótlás fontosságáról beszélt. Szuper József (Szolgáltató ü- zem) kifogásolta, hogy a fórumokon egyre kevesebb a hozzászóló. Véleménye szerint a gazdasági vezetők nem adnak megfelelő válaszokat a feltett kérdésekre —. ezért passzívak a részvevők.Jancsi József (Ércdúsító üzem) a művelődési vállalások „adminisztrálása” ellen szólalt fel. Boldogh János (Kutató-mélyfúró tízem) szerint a szocialista módon élni vállalásban a gyakorlatban még bőven van mit tenni. Csoknya József (IV. sz. bányaüzem) több erkölcsi elismerést kért.Szó volt még a szocialista brigádvezetők és a bizalmiak jobb együttműködéséről, az égető lakásgondokról és bérekről.Dr. R. A.-né
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A tanulás hatásos eszköze

Vetélkedők,
ismeretek
gyarapítása

A Munka és művelődés mozgalom „izgalmas” része ezekben a napokban zajlik. Október 27-én megkezdődtek a vetélkedők, de ez már csak játék. A mozgalom eredménye vagy eredménytelensége hónapokkal ezelőtt eldőlt a kiállítások, film- és színházi előadások vagy az ajánlott könyvek elolvasása után.Az ez évi program gazdag választékot kínált. A politika és történelem rész feldolgozta a magyar munkásmozgalom történetét 1919-ig. Nagy érdeklődéssel várták a brigádok a Pécs város munkásmozgalmi emlékhelyei című kiadványát, amely sajnos technikai okok miatt nem jelent meg.Természettudományi e- lőadássorzatok és a Janus Pannonius Múzeum Természettudományi osztályának kiállítása segített a természettudományi ismeretek bővítésében. Sok brigádtag tekintette meg a kiállítást. Az utolsó hetekben az érdeklődés miatt a KISZÖV-ben még egy e- lőadássorozatot indítottak e témában.Az Olvasónapló pályázatban a megadott 16 irodalmi alkotásból három részletes ismertetéséről kell számot adniuk a vetélkedő brigádoknak.Legtöbben a X. magyar játékfilmszemle előadásain vettek részt. A Pécsi Nyári Színház ajánlott előadásai nem nyerték meg a részvevők tetszését. A Ságvári Endre Művelődési Házban vetített filmek a technikai felszerelés hiánya miatt csak bosszúságot okoztak.A képzőművészeti kiállításokra sok olyan üzemi dolgozó elkísérte a brigádokat, akik egyébként nem kívántak részt venni ebben a mozgalomban. Az ő jelenlétüknek talán még jobban örültünk. Honismereti kirándulásokon évek óta részt vesznek a brigádok. A baranyai körút megyénk történelmi emlékhelyeivel, műemlékeivel ismertette meg a kirándulókat és családtagjaikat. Amatőr csoportokban, szakkörökben a felmérés alapján nagyon kevesen vesznek részt. A benevezett brigádtagok nagy része valamilyen oktatási vagy továbbképzési formában tanul.Az év folyamán a tavalyinál „csendesebb” volt a Munka és művelődés mozgalom. Ez a csendesség a- zonban azt jelentette, hogy a brigádok a nagyobb választási lehetőséggel jól éltek, önállóan kezdeményezhettek, ugyanakkor az év elején ismertetett feltételeket is betartották. Most már „csak’’ vetélkednek. Néhány kérdést megtekintve elmondhatjuk, nem lesz könnyű dolguk. A legjobbak — 22 csapat — az elődöntőkön a városi üzemek és vállalatok csapataival méri össze erejét. Győzni, elsőnek, legjobbnak lenni

A Mecseki Kultúrpark állatvilágáról készített fotókat Szokolai István fotoriporter. a képeket a Szolgáltató üzemben állították ki, melyet a Munka és művelődés mozgalom vetélkedőjén részvevő brigádtagok többsége 
megtekintett.jó dolog. Ezeknek a vetélkedőknek azonban nem lehet vesztese. Valami újat, a korábbinál egy kicsivel több ismeretet biztos minden részvevőnek nyújtott.Eredményül csupán azt könyvelhetjük el, amiről a brigádok szívesen beszélnek, amire jó érzéssel emlékeznek vissza, amire fel
Három munkásszállón lakók 
is kitettek magukértVállalatunk munkásszállójának önkormányzati bizottsága és gondnoksága a Kommunisták Magyarországi Pártja megalakulásának 60. évfordulója tiszteletére, a Bányász kulturális és sporthetek rendezvénysorozatán belül vetélkedőt szervezett a Mecseki Szénbányák, a Baranya megyei Építőipari Vállalat, valamint vállalatunk munkásszállóinak lakói között.Az öt részből álló vetélkedő igen izgalmasan zajlott le. Először a kis- puskás céllövészettel kezdtek szeptemberben a csapatok. Eredmény: 1. Mecseki Szénbányák, 2. MÉV, 3. Baranya megyei Építőipari Vállalat csapata.A sakkversenyt a vállalatunk munkásszállóján rendezték, ahol az Építők szerepeltek a legjobban, a második lett a MÉV, a harmadik a Szénbányák csapata.Asztaliteniszben a MÉV- nek sikerült az első helyet megszerezni, második a Szénbányák, míg a harmadik az Építők csapata.

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
novemberi programjából

16-án 18 órakor: Szocialista 
brigád klubest a Kutató-mély
fúró üzem részére, élménybe
számolókkal és vetélkedőkkel.

16-án 18 órakor: Amatőr fil
mesek műsora. Közreműködik 
az ARMA vagy az RZ amatőr 
filmstúdió. (Ifjúsági klub.)

18-án: Munka és művelődés 
mozgalom elődöntő - külön 
terv alapján.

20-án 18 órakor: Kutató-
mélyfúró üzem részére és ké
résére színes sportfilm. A 
sportoktatás és tömegsport a-

hívták mások figyelmét is.Nyolc üzemi vetélkedő lesz. A II. sz. bányaüzemből még két csapat jelentkezett, akik „csak a játék kedvéért” a többiekkel, a benevezettekkel együtt a- karnak vetélkedni. Reméljük játék lesz. Jó szórakozást kívánunk.Dr. Roisz Andrásné

A kispályás labdarúgóversenyre már október 5- én került sor a PMSC-pá- lyán. Veretlenül nyertek az Építők, 2. a MÉV, 3. a Szénbányák csapata.A vetélkedő lényeges tartalmát az a politikai vetélkedő jelentette, amelyet október 12-én rendeztek. Ezen részt vettek a szállókat fenntartó vállalatok gazdasági vezetésének képviselői (igazgatóhelyettesek), valamint párt-, KISZ- és szakszervezeti bizottságok megbízottjai is. Vállalatunk dolgozói magas fel- készültségről tettek tanúságot. Végeredményben nem a helyezések és jutalmak fontosak, amiket a díjazottak átvehettek, hanem az a törekvés, hogy a hasonló körülmények között élő szállólakók közelebb kerüljenek egymáshoz, s átvegyék tapasztalataikat a szabad idő hasznos eltöltésében. S e feladatnak a három szálló dolgozóinak vetélkedője eleget tett. Reméljük, hogy lesz folytatása is.Schrempf Antalné

lapvető kérdéseit tárja elénk.
21-én 14 órakor: Pályaválasz

tási klub. Szerelőcsarnok mű
helylátogatás, a MEZŐGÉP 
cserkúti I. sz. gyárában.

21-én 18 órakor: Barangolás 
a kék úton. Filmvetítés. Meg
hívott előadó az Express Uta
zási Irodától. (Ifjúsági klub.)

23-án 17 órakor: A munkás- 
szálló zsebszínpadán a Nép
daltól a magyar nótáig. Köz
reműködnek a Pécsi Nemzeti 
Színház művészei, valamint a 
Pécsi rádió zenei osztálya.

23-án 18 órakor: Kutató
mélyfúró üzem KISZ-szerveze; 
tének klubestje. (Ifjúsági
klub.)

Hogyan áll 
a téliesítés?Igen szeszélyes az idei ősz: egyszer szinte nyárvégi az időjárás, máskor pedig zord, felhős az égbolt. Az utcán is egyre több ember jár nagykabátban. Minden jel arra mutat tehát, hogy a tél itt ólálkodik körülöttünk. E gondolatokkal kerestem fel Drá- vavölgyi László főtechnológust, hogy megkérdezzem: hogyan áll a téliesítés az üzemben?— A Szolgáltató üzem augusztusban készítette el a téliesítésj tervét. Ezt az üzemi szb jóvá is hagyta — mondja Drávavölgyi László. — Ez a terv tartalmazza az üzemünk területéhez tartozó épületek, nyílászáró szerkezetek, fűtő- és világítási berendezések felülvizsgálatát és szükségszerű javítását. Ezt el is végeztük. Ugyanakkor tartalmazza a téliesítési terv a vállalati teendőinket is: az üzemek fűtésének biztosítását, a IV. sz. bányaüzemi trafóház tető- szigetelését, az I-es és íves üzemi kazánházak tető- szigetélését, az aknafűtő berendezések javítását. Az október 26-án megtartott ellenőrzésem során azt tapasztaltam, hogy a fenti munkák 85 százalékosan elkészültek. Meg kell említenem: elmaradás az ü- vegezés területén van. Ugyanis a megfelelő vastagságú síküveg megrendelésünk a mai napig nem érkezett meg. A közutak és a gépkocsik téliesítésé- vel kapcsolatban pedig Kovács Aladár üzemegységvezető az illetékes — fejezte be a tájékoztatást Drávavölgyi elvtárs.A gépkocsiszállítási üzemegység vezetője igen szívélyesen fogadott és kérdésemre a következőket mondta:— Az eredeti tervnek megfelelően megkezdtük a felkészítést. Uzembehelyez- tük a hómarógépet, amely „bevetésre” készen áll a telephelyen. Más a helyzet a sószórókkal. Bár a kettő közül az egyiket már felújítottuk, a másik most van kettes revízión. . Sóban nincs hiány. Elegendő mennyiséget tároltunk üzemünkben, itt meglepetés nem érhet bennünket.Hegyi József

23-án 18 órakor: Szocialista 
brigád klubest a II. üzem ré
szére. Pécs története színes 
diákkal, a műsort vezeti Déri 
János.

27- én 18 órakor: A Bányász 
kulturális és sporthetek záró 
ünnepsége. A MÉV fúvósze
nekarának ünnepi hangverse
nye.

28- án 14 órakor: Pályaválasz
tási klub. Középfokú iskola 
megtekintése: a Pollack Mi
hály Szakközépiskola.

28-án 18 órakor: A harma
dik világ gazdasági problémái 
címmel TIT-előadás. (Ifjúsági 
klub.)

30-án 18 órakor: Szocialista 
brigád klubest az anyagosz
tály részére. Olaszország - 
színes dia. Előadó: Déri Já
nos.

Állandó programok. Kedd: 
szabás-varrás tanfolyam 17-19 
óra. Szerda: zeneóvoda 16-18 
óra. Szerda: magányosok klub
ja — egészségügyi előadás 19 
órakor. Szerda: német nyelv- 
tanfolyam 17—20 óra. Vasár
nap: dlscóműsor 18—22 óra.

Vállalatunk igazgatója a közelmúltban levelet kapott a Balatonkeresztúr Községi Közös Tanácstól, amelyben Bárdos János tanácselnök és Novák József vb-titkár a következőket írja; idézünk a levélből:„A Bél Mátyás emléktábla leleplezése már közel egy hónappal ezeló'tt lezajlott. Községünk népe még mindig az ünnepség hatása alatt áll, nagyon tetszett lakosságunknak és ezt e- lőttünk számosán kifejezésre juttatták.Mi is úgy érezzük, hogy
Valakinek intézkednie kelleneAz Ércbányász 1978. július 1. számában írtam néhány sort a Kutató-mélyfúró üzem előtti útszakasz balesetveszélyességéről. Sok mindenről esett szó ebben a kis, cikkben, elsősorban a gyalogosok védelme érdekében. Többek között az is benne van, hogy legjobb lenne az előzést e rövid szakaszon megtiltani. Az újság talán nem jutott illetékes kezekbe, mert válasz eddig nem érkezett, holott erre nézve sajtótörvény intézkedik. S1 íme, újabb baleset. Október 13- án 15 óra körül egy balra nagyívben a végállomásra beforduló autóbusz és egy azt előzni kívánó teherkocsi összeütközött. Személyi sérülés nincs, de lehetett volna, ha a busz nem üres.
Célirányos ellenőrzések

Sikeres munka 
védelmi hónapSzocialista társadalmunkban a munkavédelem nem kampányjellegű és mégis az október hónap, mint munkavédelmi hónap szerepel. Célja, többek között a mindennapok munkája mellett reflektorfénybe állítania baleseti veszélyforrásokat, megelőzni a baleseteket, elősegíteni a vállalat és üzem munkavédelmi feladatainak megvalósítását.Üzemünkben — a II. sz. bányaüzemben —• még nem fejeződött be a munkavédelmi hónap rendezvény- sorozata, még nem történt meg a hivatalos értékelés, de előzetes tájékoztatót kaptunk olvasóink számára 
Turcsi Lajos szb társadalmi munkavédelmi megbízottól és Brettner Ede biztonsági technikustól.— Tulajdonképpen már szeptember végén kezdődött a munkavédelmi rendezvénysorozat a szállítási körlet beszámolójával. Ezt követte a biztonságtechnikai továbbképzés. A külszínen és a bányában egymást követték a különböző célirányos ellenőrzések, közlekedési útvonalak, szociális létesítmények, bányarend, munkavédelmi eszközök ellenőrzése. Majd külön egy alkalommal a por csökekntésére, a másodlagos por megkötésére tett intézkedés ellenőrzése. Ezzel párhuzamosan a

községünk kulturális fejlődésében ez az ünnepség egy határkövet jelentett és egyben elindítója volt o- lyan későbbi kulturális rendezvénynek, amelynek hiányát hosszú évek óta sajnálatosan éreztük.Végrehajtó bizottságunk és természetesen községünk lakossága nevében is még egyszer megköszönjük Önnek és munkatársainak a számunkra nyújtott segítséget.” Bárdos Jánostanácselnök Novák József vb-titkár
Nem kívánom elemezni ki a hibás? A buszvezető, talán, mert későn jelzett, vagy nem nézett a visszapillantó tükörbe, vagy a teherautó vezetője, aki e- setleg előzni kívánta az indexelő buszt, vagy túl gyorsan haladt. Nem tudom. De őszintén szólva ez most nem is érdekel. Viszont azt gondolom, ezt a kérdést végre meg kell oldani, meg kell keresni az illetékeseket, talán van erre lehetőség, vállalatunkon belül is. Bízzunk ebben, mielőtt újabb, a mostaninál sokkal súlyosabb, súlyos sérülésekkel, esetleg halállal végződő szerencsétlenség történik újból ezen a rendkívül baleset- veszélyes útszakaszon.Koch László

munkavédelmi propaganda- anya^ —• híradó, táblák, feliratok — felújítása is megtörtént. Igen népszerű volt a munkavédelmi totó, valamint az elsősegélynyújtásról vetített film.A háromnapos vállalati biztonságtechnikai szemle és a szocialista brigádok munkavédelmi vetélkedője a csúcspontja a hónap rendezvényeinek — mondta Turcsi Lajos.
— Volt-e valamilyen 

rendkívüli eset és milyen 
eredmények születtek?— Rendkívüli eset nem zavarta meg e rendezvény- sorozatot. A munkavédelmi totót 381 dolgozónk töltötte ki. A legtöbb talála- tosok közül 100 forintot nyert Juhász Nagy Imre segédvájár, az I. körletből, Simon. József szállitógé- pész a gépészetről és Hettinger Kálmán csatlós a szállítási körletből. A vetélkedőn tizenhét szocialista brigád — brigádonként 3 fő — vett részt, amely tesztlapos módszerrel felölelte bányászkodásunk minden területét. Az első helyet a 82-es csapat (Orosz Lajos, Szabó László) szerezte meg, megelőzve a 6- os (Prokop József, Petrus László, Bágti Ferenc) csapatot, a harmadik a Kandó Kálmán szállítási szocialista brigád (Takács Lajos, Batári Kálmán) lett.Kukái András
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Sikeres szereplés a szakmai vetélkedőkön Geológiai kirándulások a Mecseken

Az ágazati döntőbe jutottak csoportja. Koródi Gábor felvételeKISZ Központi Bizottsága az 1978— 79. évi akcióprogramjában meghirdette a lakatos gépszerelő szakma Ki minek mestere vetélkedőjét. A Nehézipari Minisztérium, a Vasas Szak- szervezet, a Bányaipari és Vegyipari Dolgozók Szak- szervezete, a Gépipari Tudományos Egyesület a vetélkedőkön való részvételre közös felhívást intézett valamennyi nehézipari tárca területén működő vállalathoz. A felhíváshoz kapcsolódva hirdette meg KISZ-bizottságunk a vállalati Ki minek mestere vetélkedőt, ahol a nagyon e- rős csapatból választódott Iq nagyon kis különbséggel a négy legjobb szakember.Ezt követően október 13. és 15. között a Mecseki Szénbányáknál került megrendezésre a Ki minek mestere lakatos és gépszerelő vetélkedő ágazati középdöntője.A vetélkedő szakmai, politikai, elméleti és gyakorlati részből állt. Részt vett a Magyar Szénbányászati Tröszt 9 szénbánya vállalata, a Bányászati Aknamélyítő Vállalat, az Országos Bányagépgyártó Vállalat s vállalatunk a versengésben. Versenyzőink a következő eredményeket érték el géplakatos szakmában: 1. Nagy Tibor Kísérleti kutatási és automatizálási üzem, 2. Lantos Pál Szolgáltató üzem. Szerkezeti lakatos szakmában: 2. 
Szentendrei Antal IV. sz. bányaüzem, míg Máté Jó
zsef hatodik helyezést ért el.Néhány szót versenyzőinkről, illetve tapasztalataikról.

Nagy Tibor 1978. február 28-a óta dolgozik vállalatunknál. A Kísérleti kutatási és automatizálási tízem tmk lakatosa. A , gépipari technikumban érettségizett, majd az 500-as Szakmunkásképző Intézetben szerszámkészítő szakmát szerzett.
— Hogy fogadtak az ü- 

zemnél, s hogy sikerült be
illeszkednek a kollektívá
ba?— Úgy érzem, hogy sikerült úgy a kollektívába, mint a KISZ-be beilleszkednem, ahová itt léptem be.

— Mit kaptál a vetélke
dősorozatból?

Igazgatói dicséret
— Megismerkedtem több bányavállalat lakatosaival, s a gyakorlatin igyekeztem ellesni, hogy dolgoznak más területen. Mikor megadták a szintidőt, mellettem többen elkedvetlenedtek. Én meg csak arra gondoltam, hogy nekem nem szabad leállnom és még- jóbban belehúztam. Személy szerint nekem politikailag többet adott a verseny, illetve a felkészülés, mint szakmailag.
Szentendrei Antal 10 éve a IV. sz. bányaüzem aknalakatosa, ő a következőkben összegezte a verseny tapasztalatait.— Szakmailag és politikailag is egy pluszt kaptunk, nemcsak én, hanem a versenyben részvevők mindannyian. Ezenkívül sokat jelent, hogy a felkészítés során kapott ismeretek elősegítik politikai tisztánlátásunkat is. A gyakorlati munka az idő rövidsége miatt nem tudta a munkadarabban tükrözni szakmai tudásunk szintjét. A hegesztés közben beállt áramszünet is nagyon ösz- szezavart. A nálamnál fiatalabbaknak is ajánlom, hogy vegyenek részt ezeken a versenyeken, mert ez nagy szakmai továbblépést jelent.
Rózsa Sándor és Illés Ferenc véleménye megegyezett az esztergályos vetélkedőről.— Nagyon kimerítő volt, hogy az elméleti és a gyakorlati versenyt egy napba zsúfolták össze. A feszültséget oldotta, hogy igyekeztek változatossá tenni a versenyprogramot, valamint, hogy a Sopiana ki- szesei mindent megtettek, hogy jobban érezzük magunkat, még a kávét is odahozták az esztergagéphez. Az viszont meghökkentő volt, hogy szériamunkát csináltunk versenymunkadarabnak és ezzel a hazai versenyzők rutinelőnyhöz jutottak. Az üzem vezetősége örömmel fogadta eredményünket és mindkettőnk alapbérét 8 forinttal felemelte. Ez nemcsak ránk, hanem

munkatársainkra is ösztönzőleg hat.A versenyen Rózsa Sándor második helyezést ért el.
Máté József: — Engem meghökkentett, hogy a szakmai szóbelin a teljes szakmát ugyan átfogó, de nem az ágazatnak megfelelő kérdéseket kaptuk. Csak az volt a szerencsénk, hogy a felkészítés során kapott tudásanyagból, ha nem is teljességgel, de sokat tudtunk hasznosítani. A szakmai totó már inkább kapcsolódott az á- gazati munkához.
Lantos Pál: — Nagyon elégedett vagyok az eredményemmel, nekem sem ment zökkenőmentesen, ugyanis a kiírás szerinti szerszámok nem voltak megfelelőek, mert túl nagy tűréssel volt előkészítve a munkadarab. A vállalati felkészítés mellett nagyon sokat segítettek az üzemi EMKT-sek, amit ezúton is szeretnék megköszönni.Október 23-án vállalatunk társadalmi és gazdasági vezetése baráti beszélgetésen látta vendégül az esztergályos és lakatos vetélkedőn részvevőket. Tóka 

Jenő igazgató példamutató politikai felkészültségük és szakmai helytállásuk elismeréseként igazgatói dicséretben részesítette őket.
Hrisztov B. Iván

Béke- és barátságvonat a Szovjetunióba
1978., a lenini komszomol 

megalakulásának 60. évfordu
lója. Ebből az alkalomból a 
KISZ Baranya megyei Bizott
sága és az Express Ifjúsági 
és Diák Utazási Iroda közös 
szervezésében Baranya megyét 
képviselő politikai delegáció 
utazott a Szovjetunióba. Me
gyénket 360 fiatal képviselte, 
melyből egy csoportot a MEV 
10 főből álló KISZ-aktivistái 
képviselték. A különvonat ok
tóber 7-én indult a 18 napos 
Moszkva-Leningrád útra. Az 
utazás előtt az állomáson ün
nepélyesen búcsúztatta a cso
portot a KISZ megyei Bizott
sága képviselője és a MÁV 
pécsi fúvószenekara.

Moszkvai tartózkodásunk a- 
latt megtekintettük a Lenin 
Mauzóleumot, megkoszorúztuk 
az ismeretlen katona sirját.

keleti Mecsek viszonylag kevésbé ismert még a kirándulgató pécsiek előtt is. Pedig érdemes ide is elmenni. Némi költői túlzással „magyar Svájc”-nak szokták becézni egyes részeit. Ha ez így nem is igaz, magam is úgy érzem, a Mecsek legszebb tájai itttalálhatók.Ha be tudnánk mutatni egy geológiai térképen, azt tapasztalhatnánk, hogy a különböző korú földtani képződmények nagyjából ovális elrendeződést mutatnak, középen, Kisújbá- nya környékén helyezkedik el a legfiatalabb kőzet, ettől távolodva egyre inkább idősebbek. Szerkezetileg a kőzetek hatalmas teknőt, szaknyelven szinklinálist alkotnak, vagyis az egyes rétegek úgy helyezkednek ■el, mintha hatalmas tálakat raktak volna egymásba a természet erői. Akárhonnan indulunk tehát a

Vízesések az Őbánya-Kisújbánya közötti völgyben.hegység pereméről, a rétegek mind a központ felé dőlnek. Az itt található kőzetek * zöme mészkő, mészmárga, koruk a jurától (170 millió év) az alsókrétáig (120 millió év) terjed, általában tengeri eredetűek. Színűk fehér, világosszürke, esetenként vörös. Kisújbányától nyugatra és Márévártól északnyugatra két nagy területen vulkánikus kőzeteket, trachidoleritet találunk. A Hosszúhetény melletti Szárhegyen és az északi szegélyen levő Somlyón fo- nolitot. Ez egy olyan vulkáni kőzet, amely nem tört

Ismerkedtünk a várossal, meg
tekintettük a Kremlt, a Forra
dalmi Múzeumot és a Boro- 
gyinói Panoráma kiállítást. 
Készt vettünk a Népgazdasági 
Kiállításon és a Moszkvai 
Nagycirkusz egyik előadásán, 
valamint egy baráti találkozón, 
október 12-én utaztunk Lenin- 
grádba.

A programok között ismét 
szerepelt baráti találkozó, ahol 
Leningrád Kisovszkij kerületé
nek komszomolistáival talál
koztunk. Itt egy kis műsoros 
estet rendeztek, ahol többek 
között a komszomolisták és az 
úttörők orosz népitáncokat 
mutattak be. Utána ismerked
tünk a szovjet fiatalok életé
vel, munkájával. Befejezésül 
Leningrád egyik beatzenekara 
húzta a „talpalávalót”, amire 
n rinfniok ló hangulatban rop

A keleti Mecsek
ki a felszínre, hanem az üledékes kőzetek rétegei közé benyomulva megemelte azokat. Ezt a formát lakkolitnak nevezik; Később az üledékes takaró lepusztult, s ma az egykor mélyebben levő kőzet a felszínen található. A fo- nolit egyébként azt jelenti: csengő kő, s valóban, ha egy ép darabot kalapáccsal megütünk, szép, csengő hangot ad. Mindkét fajta vulkanikus kőzet Magyarországon egyedül itt, a keleti Mecsekben található. A felsorolt idősebb kőzeteket a szegélyeken fiatal (miocén és pliocén) homokos, agyagos tengeri üledékek fedik le, de a mélységben még nagyobb távolságban is megtalálha-

tók; A törések mentén hatalmas kőzettömegek különböző magasságokban e- melkedtek. itt található a Mecsek legmagasabb csúcsa, a 682 méteres Zengő.A felszíni vízfolyások, elsősorban a vetők fellazított zónája mentén mély völgyeket vágtak be. Ezek sugarasan indulnak a középponttól minden irányba. A völgyek vetekednek egymással szépségben és földtani érdekességben. Valamennyi közül kiemelkedik a Kisújbánya—-Óbánya közötti völgy. Első ajánlott útvonalunk végcélja tehát ez.

ták a táncot. Leningrádban 4 
órás városnézés keretében is
merkedtünk a várossal. A 
Történelmi Múzeumban meg
ismertük a leningrád! embe
rek életét a 900 napos blokád 
alatt, amiről egy filmet is ve
títettek Leningrád hőstette 
címmel. Ellátogattunk a pisz- 
karevi hősi temetőbe, ahol de
legációnk koszorút helyezett 
el. Ezenkívül megtekintettük a 
Péter-Pál Erődöt és az Ermi- 
tázs világhírű kiállítását.

Hosszú utazás után október 
19-én, a hajnali ^rákban ér
kezett haza a csoport. Fá
rasztó, de élményekben gaz
dag utazáson vettünk részt. A 
politikai küldöttség megfelelő
en képviselte Baranya ifjúsá
gát és köszöntötte a Komszo- 
moit, megalakulásának 60. év
fordulóján.

BISTEI ATTILA

PÉCSMECSEKNÁDASD—
RISÜJBÁNYaHa gépkocsival vágunk neki utunknak, a város keleti szegélyén balra, a Da- nitz-pusztai homokbányát láthatjuk, ahol a vízszintes pannonkori tengeri ü- ledékeket az egészen fiatal (1—2 millió éves) földtani mozgások jól láthatóan meredek dőlésűvé billentették. Pécsvárad régészeti emlékeiért megérdemelne több időt is, de legalább az árpádkori altemplomot nézzük meg a várban. Zengővárkony mellett tárta fel Dombai János — a pécsi múzeum már elhunyt igazgatója — csiszolt kőkorszakbeü (neo-

Tér István felvételelit) települést, a csodálatos ügyességgel készített kőszerszámok ma a régészeti osztály kiállításán láthatók. Mecseknádasd előtt tekintsük meg a régi temetőben álló 13; századbeli temetőkápolnát.Óbányáig aszfaltos út vezet, de félúton a csodálatos szépségű Halászpatak völgyébe érdemes besétálni, aki nem sajnálja a lábát. kb. három kilométert gyalogolhat a festői Etelka forráshoz. Rögtön az út kezdetén balra magasodó hegy tetején Réka várának romjai láthatók, A középkori oklevelek ezt a területet „Terra Britannico- rum”-nak (britek földje) nevezik.Óbánya régi németajkú község, a környékbeli miocén agyagok kiváló minőségűek, ezért itt jóhirű fazekasság alakult ki. Leghíresebb művelője a Tei- mel család, ha szerencsénk van, vásárolni is tudunk különleges tálaiból, kan- csóiból. A legszebb azonban az Óbánya—Kisújbánya közötti völgy. A töré- ses zóna mentén bevágódó meredek falú völgy alján patak csörgedezik.Nemcsak pécsiek és baranyaiak, sokan járnak ide Budapestről is. A táj szépségének híre messzire el-
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PMSC Kupa

Helytálltak a mévesek
Véget ért a PMSC tömegsport bizottsága által rendezett November 7 Kupa rendezvénysorozata. A bázisvállalatok csapatai három sportágban — labdarúgás, sakk, asztalitenisz — küzdöttek a kupáért. Legeredményesebben vállalatunk csapatai szerepeltek, akik három aranyérmet és több helyezést szereztek e rangos versenyen. Lássuk a sportágak rövid krónikáját.Sakk. Ty. bázisvállalat együttesei találkoztak a PMSC sakktermében. A svájci rendszerben megtartott csapatversenyben száz- százalékos MÉV-siker született, míg az egyéni versenyben ezüst- és bronzérem jutott. A kupát a II. üzem szerezte meg a IV. üzem és a Kutató-mélyfúró előtt. Egyéniben Ránkli József (Aknamélyítő) bizonyult a legjobbnak, Sámuel és Horváth I. (mindkettő MÉV) előtt.Labdarúgás. Viharos szélben kezdtek a csapatok az újmecsekaljai pályán. Az A csoportban Konzum, Klub,II. üzem, III. üzem, Távfűtő Vállalat; a B-ben Ak

Körséta a termekben

Folytatódnak 
az őszi bajnokságok

A szabadtéri labdajátékok befejezése után benépesültek a játéktermek. Asztaliteniszezők, sakkozók és a tekézők hangyaszorgalommal gyűjtögetik pontjaikat az őszi mérkőzéseken.Beszámolunk a csapatok küzdelmeiről, helyezéseiről és a körséta tapasztalatairól.ízlésesen berendezett termet találunk a MÉV szálló B épület negyedik emeletén. A két játékasztal között modern elválasztó fal, amely megakadályozza a labda eltűnését. Lassan érkeznek a csapatok, a kiírás szerint már játszani kellene... Még egy kis várakozás és minden rendben, azaz csak lenne, ha megérkezne az ÉDÜ. A Kutató-mélyfúró férfi e- gyüttese már a „rámelegí- tésnél” tart, és ezt folytathatná akár reggelig is. A többszörös bajnokcsapatra hiába várunk, legalább egy hírmondó jönne. Semmi remény... Közben megérkezik a B csoportból a IV. üzem és az Anyagosztály csapata. Rövid idő alatt átöltöznek, bemelegítés és kezdődik a küzdelem. Egyre izgalmasabb lesz a mérkőzés. A csapatok felváltva vezetnek, döntés az u- tolsó játszmára esik. Tőke, az Anyagosztály versenyzője úgy néz ki, mintha a fürdőkádból lépett volna az asztalhoz. Akaratereje és szívóssága közismert, ezúttal is nagy lendülettel kezd, eredmény: 2:l-re győz és csapatának megszerzi a győzelmet.A női bajnokságban eddig egy mérkőzésre került sor, amelyben a Kutató

namélyítő Vállalat, PMSC, Építők és Vendéglátóipari Vállalat együttesei körmérkőzést játszva döntötték el a csapatelsőséget. A két első helyezett a II. tízem és Építők vívták a döntőt, melyből a II. üzemiek kerültek ki győztesen 2:0 arányban. Harmadik helyért az Aknamélyítők játszottak a Távfűtők ellen és 1:0 arányban győztek. Végeredmény: 1. MÉV II. üzem, 2. Építők, 3. Aknamélyítők, 4. Távfűtők, 5. MÉV III. üzem.Asztalitenisz. A vártnál kevesebb részvevővel kezdődött a verseny. A nők körmérkőzést játszottak és a mezőnyből kiemelkedett Presszel (MÉV) játéka, aki veretlenül végzett az első helyen. Második helyet Torma (PMSC) szerezte meg.A férfiak versenyében szintén MÉV-versenyző bizonyult a legjobbnak. Jutási mindenkit legyőzve került az első helyre, Varga B. (Kutató-mélyfúró) és a két harmadik helyezett Gacsályi (MÉV) és Fisli (Vendéglátó) előtt.
Kovács Miklós

mélyfúró C csapata nagy csatában, 3:2 arányban legyőzte a III. üzem együttesét.Rendezettebb a sakkbajnokság menetrendje. A nevezett együttesek pontosan megjelennek a kiírt mérkőzésekre és így folyamatossá vált a bajnokság.A bajnoki címért továbbra is nagy versenyfutás van a három üzem között. Jelenleg a IV. üzem,III. üzem, ÉDU alkotja az élbolyt, de nyomukban van a Kutató-mélyfúró és a Kísérleti kutató együttese. Egyéniben Horváth, Sámuel, Czudar közül kerülhet ki a legjobb, de nem árt, ha odafigyelnek az utánuk levőkre is, mert pontkülönbség alapján okozhatnak meglepetést.Szentlőrincen a tekézők álltak csatasorba, a vezetőIV. üzemtől már aligha lehet elvenni az elsőséget, biztosak a dolgukban. Zajlik a sportélet üzemi és vállalati szinten. A csapatok az utolsó akadályvétel előtt jó felkészültségről adnak tanúbizonyságot, hozzáállásukkal pedig rangot a Bányász Kupa versenyeknek. K— M.
KözleményA budapesti Magyar Posztógyár november 15-én és 17-én 9 órától 18 óráig, míg 16-án. 9 órától 16 óráig a Ságvári Endre Művelődési Ház nagytermében 30— 50 százalékos árengedménynyel szövetvásárlási akciót rendez.

HIREKSZERKESZTŐI üzenet. A szerkesztő' bizottság a legközelebbi ülését november 28-án 14,30 órakor tartja a Központ tanácstermében.PÉCS megyei város Köz- művelődési Intézményeinek Munkaközössége október 25-én délelőtt a Ságvári Endre Művelődési Házban tartotta soron következő ülését. A személyzeti munkával összefüggő feladatok és a közművelődés aktuális jogi problémái szerepeltek a napirenden.A MAGYAR Vöröskereszt Pécs városi Vezetősége október 16-án értekezletet szervezett, amelyen részt vettek vállalatunk vk-tit- kárai is. A beszámolóban foglalkoztak az V. kongresszuson hozott határozatok időarányos végrehajtásával és megbeszélték az időszerű feladatokat. VÁLLALATUNK munkásturizmus vezetője 1979. március 8-ra autóbuszos túrát szervez Opatijába, az idei úthoz hasonlóan. A programban szerepel egynapos kirándulás Rijekába, egynapos körutazás az ist- riai félszigeten, ennek keretében Pula, Rimini, Po- recs megtekintése. Az érdeklődőknek felvilágosítást ad Marék Lászlóné (telefon: 7-211).
Ovo néni, ezt nézze...

A játékország varrónői

A Szolgáltató üzemi Edison lámpakamrás szocialista brigád már több éve patronálja, társadalmi munkával segíti a Karikás Frigyes úti óvodát. A brigád nőtagsága november 7-re különösen szép munkát vállalt. Százhúz darab kötött, hímzett, csodálatos színekben pompázó babaruhát készítettek és adtak át az óvodásoknak.—• Az óvoda vezetősége kérte ezt a munkát —
Most van az ideje

Itt van az ősz és még né
hány hét, máris deres lesz a 
fű, ködös hideg időben zúz
mara lepi be a fákat. Akkor 
a kiskertekben megjelennek a 
cinkék. Közülük nem egy 
majd megkopogtatja az abla
kot és jelzi, hogy itt vannak, 
nehogy megfeledkezzünk ró
luk.

Valóban, aki szereti a ma
darakat, télen, amikor igazán 
szükség van rá, hogy táplálé
kot adjanak az éhezőknek, az 
már most megkezdi a kijelölt

Sok nézője volt a Dísztárgyak a lakásban címmel, a Centrum Áruház által rendezett kiállításnak a Szolgáltató üzemben. A kiállítást a pinceklubban is megrendezték. Hegyi József felvétele
AZ MTA Geodéziai és Geofizika; Kutató Intézete és az OMBKE bányamérési szakcsoportja rendezésében Elektronikus távmérők és elektronikus tachiméte- rek alkalmazása címmel továbbképző ankét volt Sopronban. A kétnapos e- lőadássorozaton vállalatunk bányamérői is részt vettek.

mondja Vargáné, a brigád vezetője —, s az első hallásra brigádtársaimmal meg is ijedtünk egy kissé. Közülünk néhányan mór alakítgattak maguknak és a gyermekeiknek ruhákat, a többség azonban nem szokott varrni.— Babaruhát sem varrtak sokan, én például egyáltalán nem. Varrás közben azonban belejöttünk és egyre több örömet adott a munka. Három hétig es-

etetőhelyekre való szoktatást. 
Védett helyekre, kellő időben 
elhelyezi az etetőket, s né
hány szem napraforgót, fel
tört diót, faggyúdarabot.

Nagyon fontos úgy elhelyez
ni az etetőket, hogy macska 
meg ne közelíthesse, a mada
rakat később se, amikor eset
leg az éhség miatt nem lesz
nek annyira óvatosak, mint 
most.

A tél sohasem rövid a ma
daraknak, még akkor sem, ha 
nem nagyon kemény és Zi

A VÁLLALATI felügyelő bizottság október 18-án vállalatunknál tartotta meg ülését. Mint ismeretes, a bizottság személyi összetétele megváltozott, s ezt az alkalmat használták fel a bizottság tagjai bemutatkozásra, ismerkedésre. Az ülés után üzemlátogatáson vettek részt.

tánként csak ezekkel foglalkoztunk.
— Es a férjek?— Egyszer-kétszer morogtak, de amikor a ruhácskák elkészültek, nekik is tetszettek.
— Szeretnek ajándékoz

ni?— Igen, az ajándékozás szép emberi szokás. Jó dolog kapni, de valahogy jobb érzés ajándékot adni, másnak örömet szerezni. Nem lehet elfelejteni az örömet, amit átadáskor az óvodában tapasztaltunk. Az egyik csöppség kezében az általuk kiválasztott babaruhával, óvó néni, ezt nézze ... szavakkal fejezte ki örömét.—• Együtt örültünk a gyerekekkel, s az öröm percei megszépítették a közel négyszáz munkaóra izgalmait és fáradalmait, amit a babaruhák varrására fordítottunk — fejezte be Vargáné a vállalás teljesítésének elbeszélését.Hegyi József
mankós, ha néha enyhébb na
pok is vannak. Ezért kell már 
most gyűjteni a zsírokat, ola
jakat tartalmazó magvakat, 
étkezésre használhatatlan zsi
radékot és faggyút, mely nem
csak csemegéje, hanem életet 
mentő és fenntartó tápláléka 
lehet hasznos madarainknak.

Meghálálják a gondoskodást, 
hiszen a hernyók, férgek pusz
tításával jövőre több lesz az 
egészséges gyümölcs, amit vi
szont mi használhatunk fel 
táplálkozásunkra.

Milyen szép lenne, ha bar
kácsoló emberek készítenének 
madáretetőket, s azokat abla
kokban, parkokban, szőlő- és 
gyümölcsösökben elhelyeznék 
az uránvárosiak is. Hiszen 
hasznos madaraink védelme 
is szorosan hozzátartozik a 
környezetvédelemhez.

KISS JÓZSEF

Útlevél
nélkül
Történelmi utazás 
Észak-Magyarországon

A kiránduló ember, ha el
hagyja Miskolcot, akár vonat
tal, akár gépkocsival, nyissa 
ki jól a szemét; mert az isko
lákban is elég bőven ismerte
tett történelmi helyre érkezett 
és szinte minden helység, me
lyen áthalad, a múlt történel
mét idézi. Miskolctól mindegy, 
hogy Kassa felé veszi az i- 
rányt, vagy Szerencsen keresz
tül Sárospatak, Sátoraljaújhely 
felé, mindenképpen történel
münk nagy múltjával találko
zik. Ha Kassa felé megy, el
éri Hidasnémetit, amely vas
úti határállomás, ha gépkocsi
val, Tornyosnémeti közúti ha
tárállomást érinti. Hidasnéme
tit elérve jobbra fordulva a 
Hernád hídján megy át, me
lyet 1945-ben ismeretlen ma
gyar katona mentett meg éle
te árán, nehogy a németek 
felrobbantsák. Emlékműve a 
híd végénél áll.

Innét tovább haladva négy 
kilométerre eléri, ha egyene
sen megy Gönc községet, ahol 
szembe találja a gótikus stí
lusú, nagyon szép templomot, 
melynek szószékén emléktáb
la hirdeti Iíároli Gáspár re
formátus lelkész emlékét, aki 
magyarra fordította a bibliát 
és e templom lelkésze volt.

A Rákóczi szabadságharc i- 
dején Rákóczi Ferenc is meg
fordult a községben és beszé
det mondott Hegyalja népé
hez.

A községet elhagyva 4-5 ki
lométerre elérjük Telkibányát, 
a környék lakói aranygombos 
Telkibányának hívják, mivel 
azt jól ismerő emberek is ál
lítják, hogy a templom csú
csán levő gomb, melyre a ke
reszt van ültetve, színaranyból 
van. Telkibányán valóban volt 
aranybánya. Annak idején ha
talmas vízbetörés volt és 380 
bányász bentrekedt. Szemta
núja voltam az 1950-es évek 
elején a bányafeltárásnak, a 
régi vágat nyomvonalán állí
tólag pirít, réz, vas és man
gánt már találtak. A bánya 
kis létszámmal most is műkö
dik.

Ha innét tovább indulunk a 
Hegyköz felé, Telkibánya és 
Nyiri község felé, az úttól 
balra kb. 3—400 méterre meg
találjuk a Király kútját, ahol 
a hagyomány szerint a nagy
király csókolta a pórleánv a- 
jakát.

Tovább haladva Telkibányá
tól 12 kilométerre elérjük a 
hollóházi gyönyörű fekvésű és 
nagyon szép kerámiagyárat. A 
hatvanas évek elején milliár
dos beruházással, hatalmas 
bővítést, valamint profilválto
zást hajtottak végre. Az alig
5-600 lakosú hegyi falu ma 
világhírű. A gyár bővítésébe 
beleesett a római katolikus 
templom is, amely helyett a 
kormányzat gyönyörű, ultra
modern templomot építtetett. 
Stílusa ámulatba ejtő.

Innét elindulva Sátoraljaúj
hely felé az ország legszebb 
vidékén megy át a látogató. 
A Hegyközön, a tévében is 
bemutatott hegyközi kisvasút 
található, ami a környék nél
külözhetetlen közlekedési és 
szállítási eszköze. Füzérkom
lós indulóállomással. Pálháza 
a hegyközi erdőgazdaságok, 
fafeldolgozó központja. Modern 
feldolgozójában minden fából 
készülő termék megtalálható.

Következő gyönyörű község 
Füzérradvány, Rákóczi egykori 
haditanácsának központja. Ha
talmas erdei park közepén 
gyönyörű kastéllyal. Jelenleg 
tüdőszanatórium, az 1920-as é- 
vekben Károlyi gróf feiújítat-

Tovább haladva kb. 8 kilo
méterre, beérünk Széphalom 
községbe, Kazinczi szülőfalujá
ba. Ma nagyon szép múzeum 
őrzi a költő emlékét. Követke
zik Sátoraljaújhely, amely elég 
nyüzsgő kis város. Inkább Sá
rospatakot érdemes megnézni 
és álmélkodni történelmi múlt
jában. Ha tovább haladunk, 
Rákóczi nyomán Szerencs felé 
a történelmi borvidéket is
merjük meg. Bodrogolaszi, 
Tolcsva, Erdőbénye, Cigánd, 
Olaszliszka ...

Rövid írásomban csupán íze
lítőt adtam azoknak, akik sze
retnék megismerni történel
münk egy nagyon szép múlt
ját, valamint a környezet gaz
dag állatvilágát és gyönyörű 
természeti szépségét.

FIEGLER JÓZSEF


